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TEL. 608 321 611

Cena do uzgodnienia

62-065 Grodzisk Wielkopolski
ul. Powtańców Chocieszyńskich 26

tel. 602 495 869
tel. 61 863 69 29 w 13

www.ubezpieczeniatomex.com.pl

Profesjonalna naprawa telefonów GSM
NATYCHMIASTOWE POŻYCZKI
LOMBARD

www.lombardd.pl
Nowy Tomyśl ul. Piłsudskiego 4
Grodzisk Wlkp. ul. Bukowska 11 tel. 509 408 163

Jeśli szukasz idealnego miejsca, gdzie możesz spędzić niezapomniane 
chwile z rodziną lub przyjaciółmi to Deli Park jest tym, czego potrzebu-

jesz! Ten niezwykły park rozrywki oferuje szeroki wybór atrakcji, które 
zapewnią Ci doskonałą zabawę i radość.

Deli Park jest miejscem, które zapewnia rozrywkę dla wszystkich 
grup wiekowych. Dzieci będą zachwycone wesołym placem pełnym 

atrakcji, gdzie czekają na nie, dmuchane zamki, mini zoo. Ich 
uśmiechy i radość są bezcenne, gdy doświadczają ekscy-

tujących przejażdżek kolejką i wchodzą w świat fantazji 
w strefie figur postaci z bajek.

Jeśli preferujesz spokojniejsze atrakcje, Deli Park 
ma również przestronne tereny zielone są idealne 

na piknik z rodziną i przyjaciółmi. Możesz rozłożyć 
koc na trawie, delektując się świeżym powietrzem 

i malowniczym otoczeniem. To doskonała okazja, 
aby odpocząć i naładować baterie, z dala od 

miejskiego zgiełku.

Deli Park to nie tylko atrakcje, ale także wy-
darzenia tematyczne i spektakle dla dzieci na 
żywo. Podczas swojej wizyty możesz być czę-

ścią fascynujących wystaw i innych widowisk 
artystycznych. To doskonała okazja, aby odkryć 

nowe pasje i zainteresowania.

Deli Park natura. Park kreatywnej zabawy
ul. Poznańska 1, 62-060 Trzebaw

 
Godziny otwarcia w DELI Park:  

Poniedziałek – Piątek:  11.00 – 18.00
Sobota – Niedziela : 11.00 – 19.00
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SPRZEDAŻ WĘGLA I PELLETU
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

pON-pT 8:00- 16:00, 
SOBOTA 8:00- 12:00  

rbj.sp@wp.pl
tel. 512 306 483 lub 534 611 454

SKUp ZŁOMU
MAKULATURY i METALI KOLOROWYCH
TRZCIEL UL. KOŚCIUSZKI 20

pON-pT 8:00- 16:00
SOBOTA 8:00- 12:00 

biuro@zlom.poznan.pl
tel. 509 174 596 lub 534 611 454

A OKNA A DRZWI A BRAMY
A PARAPETY A ROLETY 

A ROLETKI MATERIAŁOWE 
A MARKIZY A MOSKITIERY 

A STEROWANIE

PROFESJONALNY PARTNER

www.gmyrpol.pl    
gmyrpol@post.pl
Stęszew
ul. Kosickiego 9 
tel./fax: 61 813 56 14
tel. kom: 692 436 416

Opalenica
ul. Wierzejewskiego 40
tel./fax: 61 447 56 08
tel. kom: 602 648 298

Nowy Tomyśl
ul. Ogrodowa 28
tel./fax: 61 442 55 41
tel. kom: 606 205 271

Wolsztyn
ul. Słowackiego 11A
tel./fax: 68 346 93 65
tel. kom: 608 311 016

Znajdziesz nas na: www.comland.pl

ODWIEDŹ NAS:

Znajdziesz nas na: www.comland.pl

ODWIEDŹ NAS:
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fARBY,  TAPETY, fOTOTAPETY

AKCESORIA MALARSKIE

KLEJE, LAKIERY, OKLEINY
LISTWY DEKORACYJNE

KARNISZE, KINKIETY, PŁYTY G–K 

Niałek Wielki 60
64-200 Wolsztyn

(kierunek przystań żeglarska)

tel: 68 384 0773 / hurtownia@izomet.pl
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Z inicjatywy Pełnomocnika 
Okręgu 89 Wojewody Wiel-
kopolskiego Michała Zieliń-
skiego w dniu 27 maja odbyło 
się spotkanie integracyjne 
członków Prawo i Sprawie-
dliwość powiatów nowo-
tomyskiego i grodziskiego. 
Spotkanie odbyło się przy 
pięknej pogodzie oraz pięk-
nym miejscu na łonie natury 
w Terespolu gm Rakoniewice. 
W spotkaniu uczestniczyło 
wielu członków wraz z rodzi-
nami. 

Pan Wojewoda Michał Zie-
liński wraz doradcą Mate-
uszem Daszkiewiczem odpo-
wiadali na zadawane pytania 
dotyczące obecnej polityki 
Rządu takich jak: sądownic-

two, służba zdrowia, budo-
wa i remonty dróg gminnych 
i powiatowych wraz z  pozy-
skiwaniem  środków finanso-
wych z ,, Polskiego Ładu’’ oraz 
zbliżające się wybory. Prowa-
dzone  rozmowy upływały 
w znakomitej atmoswerze 
oraz kulinarnych dobrociach 
które zostały przygotowane 
przez Kasię i Jana Krajew-
skich oraz Bernadetę Sadow-
ską. Pełnomocnicy Pani Da-
nuta Nijaka wraz z Adamem 
Frąckowiak dziękują Panu 
Wojewodzie Michałowi Zie-
lińskiemu oraz doradcy Pana 
Wojewody Mateuszowi Dasz-
kiewiczowi za bardzo aktyw-
ne i miłe spotkanie.

Adam Frąckowiak 

Wojewoda na spotkaniu w Terespolu

Jest zielone światło dla waż-
nej inwestycji w Wielkopol-
sce. Wojewoda wielkopolski 
Michał Zieliński podpisał 
decyzję o zezwoleniu na re-
alizację inwestycji drogowej 
pn. „Budowa nowego prze-
biegu drogi wojewódzkiej nr 
305 na odcinku od ul. Kole-
jowej do ul. Celnej w Nowym 
Tomyślu” .

Decyzji został nadany ry-
gor natychmiastowej wyko-
nalności, w związku z czym 
inwestor, którym jest Zarząd 
Województwa Wielkopol-
skiego, uprawniony jest do 
rozpoczęcia wszelkich robót 
budowlanych. Przedsięwzię-
cie zostanie zrealizowane 
w ramach Programu Fundu-
sze Europejskie dla Wielko-
polski 2021-2027. Jego całko-
wity koszt może wynieść ok. 
90 mln zł.

W ramach inwestycji zo-
stanie wybudowany nowy 
odcinek drogi wojewódzkiej 
o długości ok. 1,9 km z ronda-
mi na włączeniu z jej istnie-
jącym przebiegiem, wiadukt 
nad linią kolejową nr 3 War-
szawa Zachodnia-Kunowice, 
dodatkowe jezdnie, chodniki 
i ścieżki rowerowe, zjazdy, 
kanał technologiczny, a tak-
że zostaną nasadzone nowe 
drzewa i krzewy.

– Podczas moich rozmów 
z mieszkańcami, samorzą-
dowcami jak również rad-
nymi, wielokrotnie arty-
kułowano, jak ważna jest 
ta inwestycja dla Nowego 
Tomyśla – bardzo istot-
nego miasta powiatowego 
w zachodniej Wielkopolsce 
– mówił wojewoda Michał 
Zieliński. – Budowa nowego 
przebiegu drogi wojewódz-
kiej nr 305, a także bardzo 
długo wyczekiwanego wia-
duktu nad linią kolejową 
Warszawa Zachodnia-Kuno-
wice, pozwoli na usprawnie-
nie ruchu drogowego i przede 
wszystkim zwiększenie kom-
fortu mieszkańców podróżu-
jących tą trasą – dodał.

Za realizacją inwestycji 
przemawia poprawa funk-
cjonalności lokalnej sieci 
drogowej oraz uzasadniony 
interes społeczny i gospo-
darczy. Przyczyni się ona do 
usprawnienia lokalnej or-
ganizacji ruchu poprzez 
powstanie alternatywnego, 
względem niebezpiecznego 
przejazdu kolejowego, po-
łączenia lokalnego, a także 
rozwoju gospodarczego re-
gionu. Dzięki inwestycji ruch 
tranzytowy zostanie wypro-
wadzony poza miasto Nowy 
Tomyśl, likwidując tym sa-
mym uciążliwości od niego 
powodowane.

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

Po raz pierwszy w historii Ra-
koniewic Boże Ciało odbyło 
się w Parku przy Pałacu. Msza 
Święta i procesja przebiegła 
trasą przy której ustawio-
ne były ołtarze. Ten pomysł 
miał swojego autora w osobie 
naszego Księdza Proboszcza. 
Zaakceptowała też większość 
wiernych. Przedtem kilka 
osób a może kilkanaście nie 

było przekonanych do tego 
pomysłu. Były to osoby star-
sze lub które zniechęciła 
duża odległość od centrum 
Rakoniewic. Jednak wszyst-
ko odbyło się dokładnie z 
planem i widać było po rado-
snych minach i rozmowach 
między wiernymi, że wracali 
do domów zadowoleni.

Redaktor- Franciszek Gwardzik

Zielone światło dla budowy widuktu 
w Nowym Tomyślu

Boże Ciało w Parku przy Pałacu

Kampania przedwybor-
cza rozkręca się na całego. 
Wszystkie ugrupowania, poza 
deklaracjami zniszczenia 
przeciwnika, składają jedno-
cześnie obietnice przedwy-
borcze. Skierowane niemal do 
wszystkich grup społecznych, 
mają nadzieję na ich przeko-
nanie i zyskanie poparcia. Jest 
jednak jedna istotna sprawa, 
której jednak politycy chcą-
cy znaleźć się w parlamencie 
omijają. Jest to wysokość za-
siłku pogrzebowego. 

Wiadomo, że osoby odcho-
dzące z tego świata nie będą 
się upominać o wypłatę i na 
wybory nie pójdą, jednak dla 
wielu osób o niskich docho-
dach i do tego samotnych, po-
żegnanie bliskiej osoby przy 
obecnej kwocie zasiłku jest 
niemożliwe. Niewyobrażalne 
jest, aby pochować bliską oso-
bę, brać kredyt lub zapożyczać 
się u przyjaciół czy rodziny. 

Zasiłek pogrzebowy przy-
sługuje: członkowi rodziny, 
niezależnie od kwoty ponie-
sionych kosztów pogrzebu; 
osobie obcej lub pracodawcy, 
domowi pomocy społecznej, 
gminie, powiatowi, osobie 
prawnej kościoła lub związku 
wyznaniowego do wysokości 
poniesionych kosztów, ale nie 
więcej niż 4000 zł.

Jeszcze do początku 2011 
roku kwota zasiłku pogrzebo-
wego zmieniała się co kwar-
tał, a jej wysokość ogłaszał 
Prezesa Zakładu Ubezpieczeń 
Społecznych w komunikatach 
publikowanych co trzy mie-
siące w Monitorze Polskim. 
W 2010 roku wysokość tego 

zasiłku oscylowała w grani-
cach 6,5 tys. zł. Przy średniej 
płacy miesięcznej wynoszącej 
3224,98. W marcu 2011 r. zasi-
łek pogrzebowy został obni-
żony przez sejm do kwoty 4.0 
tys. zł. i taka wysokość zasiłku 
obowiązuje również w 2023 r., 
gdy średnia płaca netto wyno-
si obecnie ok. 5146 złotych. 

Środki wypłacane przez 
ZUS od dawna nie wystarczają 
na pokrycie kosztów pogrze-
bu. Przy rosnących cenach 
zasiłek na pewno nie wystar-
cza na pokrycie wszystkich 
kosztów związanych z poże-
gnaniem bliskiego. Przecież 
z pogrzebem jest związanych 
mnóstwo wydatków: zakup 
trumny lub urny, koszt prze-
chowania ciała czy pochów-
ku. A to nie cała lista. Obecnie 
przeciętny koszt przygotowa-
nia pogrzebu to w obecnych 
czasach drożyzny już średnio 
8000 złotych i więcej. Na cenę 
składa się obsługa zakładu 
pogrzebowego, wybór miejsca 
na cmentarzu, zakup trumny, 
wieńców, zamówienie mszy w 
kościele lub świeckiej ceremo-
nii w domu pogrzebowym. Do 
tego znacznie wzrosły koszty 
stypy, nieodłącznego spotka-
nia najbliższych po pogrzebie 
oraz koszty postawienia po-
mnika czy grobowca, a to już 
kolejne tysiące złotych.

Czy do obecnych posłów to 
nie dociera? Czy nie można 
przyspieszyć prac w tym te-
macie przez wybrańców naro-
du, i to bez względu na przy-
należność partyjną, i urealnić 
zasiłek pogrzebowy? 

 Roman Szymański

Posłowie! Czas podwyższyć 
zasiłek pogrzebowy

Arka Noego i Zakopower 
– Inauguracja XI edycji Po-
znańskich Dni Rodziny 2023
W niedzielę 14 maja br. odby-
ła się uroczysta Inauguracja 
XI edycji Poznańskich Dni 
Rodziny. Od godziny 14:00 
na Palcu Wolności na wszyst-
kich uczestników czekały 
liczne atrakcje.

W programie miedzy inny-
mi koncerty: Zespołu Folko-
wego TYTKA, zespołu „Se-
niorUki” z towarzyszeniem 
muzyków Pierwszej Poznań-
skiej Niesymfonicznej Or-
kiestry Ukulele oraz koncert 
ARKI NOEGO.

Podczas wydarzenia roz-
dawane były ekologiczne 
wizytówki z nasionami ro-
ślin. Taką wizytówkę można 
wsadzić do ziemi z doniczką, 
podlać i czekać aż wyrosną 
z niej piękne rośliny!

Na specjalnie przygoto-
wanych stoiskach, w kilku-
nastu namiotach, czekały 
przygotowane liczne warsz-
taty i animacje przygotowane 
w myśli idei recyklingu i eko-
logii.

Było można między innymi 
wziąć udział w warsztatach 
z wicia wianków, warszta-
tach tworzenia kwietnych 
kul, zrobić ekotorbę na zaku-
py z t-shirta czy uszyć firan-

kowy woreczek na owoce czy 
warzywa.

Wśród atrakcji zaplanowa-
no także papierowy zwierzy-
niec czyli tworzenie zwierząt 
z wykorzystaniem rolek pa-
pieru toaletowego, Eko biżu-
teria czyli tworzenie branso-
letki z makulatury, warsztaty 
upcyklingowe, fotobudkę, 

warsztaty robienia przypi-
nek, malowanie na płótnach 
i na lnianych torbach, qu-
izy, krzyżówki, gry planszo-
we, kolorowanie, plecenie 
warkoczyków, bransoletek 
z gumek, itp., warsztaty z ro-
bienia zakładek do książek, 
kącik czytelniczy dla dzieci 
oraz wiele innych.

Niewątpliwą atrakcją była 
obecność specjalnego Ener-
goroweru do wyciskania soku 
pomarańczowego.

Wydarzeniu towarzyszyły 
także Targi Ekonomii Spo-
łecznej na których można 
było zakupić rękodzieło.

Na zakończenie Inaugu-
racji o godz. 18:30 wystąpiła 
gwiazda wieczoru – zespół 
ZAKOPOWER.

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

Arka Noego i Zakopower – Inauguracja 
XI edycji Poznańskich Dni Rodziny 2023
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Pani Poseł w sobotę 
27.05.2023 roku brała udział 
pani w konferencji prasowej 
na stadionie w Krzyżu Wiel-
kopolskim, gdzie działacze 
drużyny piłkarskiej Drawy 
Krzyż złożyli pani oficjalne 
podziękowania za pomoc 
w reaktywacji drużyny se-
niorskiej. Jak do tego doszło? 
O tym, że sport w małych 
miejscowościach odgrywa 
ogromną rolę nie trzeba mnie 
przekonywać. Życie kręci 
się właściwie koło jednostek 
ochotniczych straży pożar-
nych, kół gospodyń wiejskich 
i najczęściej właśnie piłki noż-
nej. W styczniu br. spotkałam 
się z zarządem klubu Drawa 
Krzyż, niezwykle spodobało 
mi się to, że nie owijali w ba-
wełnę, mówili wprost o swo-
ich poglądach, z częścią z tych 
osób absolutnie nie zgadzam 
się politycznie.  

Czyli to był moment, w któ-
rych chciała pani zawrócić 
i powiedzieć dowidzenia? 
Absolutnie nie, nie przeszło 
mi to ani przez chwilę przez 
myśl. Dla mnie to uczciwe po-
dejście do tematu. Nie lubię 
farbowanych lisów. Tu była 
postawiona kawa na ławę 
i o to chodzi. Działacze opo-
wiedzieli całą historię, jak 
doszło do zamknięcia dru-
żyny seniorskiej. Oczywiście 
problemem był brak środków 
i konflikt z włodarzami mia-

sta. Ciekawy był wątek, w któ-
rym wspominali jak burmistrz 
Krzyża Rafał Sroka z resztą 
powiązany z Platformą Oby-
watelską wraz z zastępcą 
Dominikiem Pietrzyńskim 
opowiadali, że nie ma dru-
żyny seniorów, więc nie ma 
dla kogo ogłaszać konkursu. 
Z resztą pozwolę sobie zacy-
tować słowa właśnie pana za-
stępcy bodajże z kwietniowej 
sesji Rady Miejskiej w Krzyżu 
„Dla kogo mieliśmy taki kon-
kurs ogłosić, skoro nie ma 
drużyny seniorów”? Konkursy 
miejskie są właśnie po to, aby 
organizacje pożytku publicz-
nego wypełniły daną niszę. 
Samo stwierdzenie sugeruje, 
że jest tutaj coś nie tak. 

Te słowa padły w kwietniu, 
pani spotkała się z zarządem 
w styczniu tak?
Tak, dokładnie, słowa zastęp-
cy wypowiedziane podczas 
sesji potwierdziły, że działa-
cze klubu mówią prawdę. To 
co jednak przekonało mnie 
do pomocy, to ogromna grupa 
rodziców, dzieci i młodzieży 
garnąca się na treningi, chcą-
ca widzieć swoje pociechy za 
jakiś czas grające w pierwszej 
drużynie, fajne prowadzo-
ne socialmedia oraz kibice, 
którzy nie mogli pogodzić 
się z tym, że drużyna grają-
ca w przysłowiowej „okrę-
gówce” musiała wycofać się 
z braku pieniędzy. Wystarczy 

zacytować wypowiedź jed-
nego z mieszkańców Krzyża, 
udzielonej dla portalu Sta-
cja Krzyż dla burmistrza to 
smutny dzień i wielka trage-
dia, gdyż obawiał się przede 
wszystkim tego, że seniorzy 
ruszą, a robił co w jego mocy 
by klub wymazać z anna-
łów historii i zrzucić winę 
na niekompetentnych dzia-
łaczy. W mojej ocenie robił 
wszystko by wykreować ob-
raz niekompetentnego klubu. 
Niestety przeliczył się a Dra-

wa łapie drugi oddech. Oby 
tak dalej, nie poddawajcie 
się panowie, dla nas kibiców 
i rodziców dzieci grających 
w drużynie! Z resztą sama nie 
mogłam się pogodzić z tym, 
że podcina się skrzydła lu-
dziom, którzy aktywnie dzia-
łają dla swojej Małej Ojczyzny, 
mało tego wkładają ogromne 
środki z własnej kieszeni by 
klub utrzymać, ale czego się 
spodziewać po człowieku po-
wiązanym z Platformą Oby-
watelską? 

Pewnie ciekawi wiele osób 
na czym dokładnie polegała 
pani pomoc?
Tak wiem, że wielu to ciekawi, 
jednak czasem trzeba bardzo 
nie wiele, jednak wszystko 
okraszone jest ciężką pacą. 
W tym przypadku zleciłam 
moim współpracownikom 
rozeznanie się w tym, jakie 
fundacje prowadzą aktualnie 
nabór na projekty dotyczące 
zadań z zakresu sportu. Szyb-
ko wyłoniło się takich organi-
zacji. Następnie weryfikowa-
łam jakie aspekty są najwyżej 
oceniane i na czym należy się 
skupić, reszta była w rękach 
działaczy. Wiem, że złożono 
wnioski do kilku miejsc a na 
ten moment pozytywnie od-
powiedziały dwie fundacje. 

Jakie?
Fundacja Agencji Rozwoju 
Przemysłu i Fundacja Enea, 
jednak możliwe, że to nie ko-
niec. Istotne jest to, że dzia-
łacze wcześniej nie zdawali 
sobie sprawy z tego, że jest 
tyle miejsc, do których moż-
na napisać z prośbą o wspar-
cie działań, np. dla lokalnej 
piłki nożnej. Posiadając już 
pewne doświadczenie posel-
skie wiem, że każdy projekt 
wymaga wysiłku a zwłaszcza 
kiedy jest ich kilka. Tu jednak 
zarząd miał mnie na karku, 
więc to była solidna motywa-
cja, jak się za coś biorę to nie 
zostawiam tego w połowie. 

Telefonowałam średnio raz 
w tygodniu, w krytycznych 
momentach nawet kilka razy 
na dzień pomagając rozwiązać 
napotkane trudności. 

Jak się pani z tym czuje?
To dla mnie wyjątkowa chwi-
la, kiedy wiesz, że udało się 
uratować coś, co dla wielu lu-
dzi jest niezwykle ważne. Dla 
mnie to szczególne uczucie, 
mowa tutaj oczywiście o klu-
bie MKS Drawa Krzyż. Jestem 
zdania, że sport nie powinien 
mieć barw politycznych, nie-
zależnie od tego, czy jest to 
gmina, województwo, czy po-
ziom ogólnopolski. To co zo-
baczyłam w Krzyżu w pewien 
sposób poruszyło moje serce. 
Nowy zarząd klubu, pełen 
energii i chęci do działania, 
a co najważniejsze tworzony 
w dojrzały sposób przez ludzi 
o różnych przekonaniach po-
litycznych. Bo tu nie chodzi 
o nasze przekonania, tylko 
o piłkę nożną, historię, dumę 
i tradycję danej społeczności. 
Dlatego jest to dla mnie wy-
jątkowy moment, bo Drawa 
Krzyż to nie zarząd, a kibi-
ce, rodzice, zawodnicy, sztab 
szkoleniowy… to pokolenia, 
które oddały część swojego 
życia dla tego klubu, teraz też 
część mojego na zawsze bę-
dzie powiązana z Drawą.

Wywiad przeprowadziła 
Marlena Zielińska

Sport w Małych Ojczyznach cenniejszy od złota
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Jaki jest nowy pomysł na 
Polskę, na Wielkopolskę?
Nowe pomysły rodzą się 
na podstawie nowych zda-
rzeń, ale i wieloletnich do-
świadczeń. Działam w sfe-
rze publicznej długo, od lat 
osiemdziesiątych XX wieku, 
gdy podejmowałam szereg 
inicjatyw społecznych, tak-
że w sferze edukacji. W roku 
1994 zostałam po raz pierw-
szy wybrana do Rady Mia-
sta Poznania i pracowałam 
w niej przez 24 lata, 6 kaden-
cji. Zatem kiedy 4 lata temu 
uzyskałam mandat poselski 
miałam w sobie owo długie 
doświadczenie samorządo-
we i społeczne. Wiem, jak 
ważne jest by parlamentar-
ne inicjatywy miały dobre 
przełożenie na grunt lokalny 
i regionalny, grunt samorzą-
dowy. To samorządy w Polsce 
przejęły prowadzenie prawie 
wszystkich instytucji służą-
cych ludziom w ich codzien-
nym życiu - od żłobków, 
przedszkoli, szkół, placówek 
służby zdrowia, sportu  i kul-
tury po domy pomocy spo-
łecznej, domy seniora a na-
wet - cmentarze. 

Problemem są ograniczo-
ne środki samorządów na 
bieżące utrzymanie tych po-
trzebnych ludziom instytu-
cji, które muszą pochodzić 
z ich dochodów bieżących. 
Stąd niezwykle ważne jest 
by w Sejmie znajdowały się 
osoby świadome tych zależ-
ności i by samorządy mogły 
liczyć na uczciwe trakto-
wanie. W naszym klubie 
parlamentarnym jest wiele 
posłanek i posłów, którzy 
trafili do Sejmu po dłuższym 
stażu samorządowym i wal-
czymy o środki dla samorzą-
dów w centralnym budżecie 
i wpływach podatkowych, 
a z nimi na skutek błędnej 
polityki obecnego rządu jest 
coraz gorzej.

Spójrzmy na reformę po-
datkową zwaną „Polskim  ła-
dem”, choć my mówimy 
raczej o nieładzie, gdzie co 
prawda szereg zmian, propo-
nowanych już wcześniej tak-
że przez Lewicę jak ulgi dla 
pewnych grup wiekowych, 
podwyższona kwota wolna 
od podatku to słuszne posu-
nięcia dla obywateli, jednak 
powodujące umniejszone 
dochody samorządów i lukę 
w ich bieżących budżetach. 
Budżet państwa powinien 
zrekompensować te ubyt-
ki a rząd PiS tego nie czyni.. 

Mamy co prawda specjalny 
budżet rekompensat, ale jest 
on nieadekwatny do strat 
spowodowanych reformą 
podatkową. Np. Poznań traci 
około 200 mln. zł roczne.  

Obecna kadencja parla-
mentu przebiega w dość nie-
typowym okresie. Mieliśmy 
ogólnoświatową pandemię, 
teraz wojnę w Ukrainie. Rzu-
tują te wydarzenia na działa-
nia wszystkich europejskich 
parlamentów. Do tego mamy 
już drugą kadencję rządów 
Prawa i Sprawiedliwości, 
zmierzające w kierunku od-
wrotnym od przyjętego    po 
zmianach w roku 1989. Są 
to przede wszystkim rządy 
autorytarne, łamiące pra-
worządność i Konstytucję, 
nadużywające kontrolowa-
nych przez siebie mediów 
publicznych do sterowania 
informacjami i manipulo-
wania opinią publiczną. Jest 
w naszym kraju bardzo wiele 
do naprawienia.

A wracając do Wielkopol-
ski, jest to region niezwykle 
prężny. Region, który stara 
się jak najlepiej wykorzystać 
potencjał, który dała nam 
transformacja ekonomiczna 
i ustrojowa. Mamy tu nie-
zwykle prężną społeczność 
przedsiębiorców, rzemiosła 
o wielowiekowych trady-
cjach. Parlament powinien 
służyć wspieraniu tych po-
staw, a obecne rządy przed-
siębiorczości nie sprzyjają. 
Wychodzące z Wiejskiej prze-
pisy są chaotyczne, nadmier-
nie sformalizowane, zbiu-
rokratyzowane. Obciążają 
przedsiębiorców, zwłaszcza 

tych, którzy prowadzą, śred-
nie, małe czy    mikro przed-
siębiorstwa. Staram się o tym 
pamiętać i walczyć o wielko-
polskich pracodawców jak 
i pracobiorców, zresztą nie 
tylko wielkopolskich. 

W okresie pandemii lock-
down i    ogromne ograni-
czenia w działalności wielu 
przedsiębiorstw miały być 
wsparte specjalnymi tarcza-
mi pomocowymi, lecz pomoc 
ta była niezwykle „dziura-
wa”.    W czasie kolejnych po-
siedzeń Sejmu i drogą inter-
pelacji wskazywałam na te 
luki i konieczność ich wypeł-
niania. Teraz z kolei mamy 
kryzys energetyczny i sza-
lejącą drożyznę. Gwałtowny 
wzrost cen gazu półtora roku 
temu doprowadził do tego, 
że wiele przedsiębiorstw 
zmuszonych było zakończyć 
swoją działalność. Wykazy-
wałam, iż mamy ceny energii 
narzucane przez spółki skar-
bu państwa wyabstrahowane 
od możliwości finansowych 
firm i zbyt małą elastyczność 
krajowych decydentów wo-
bec wahań cen gazu na świe-
cie. Cen, które po osiągnięciu 
gwałtownych zwyżek zaczę-
ły jednak dość szybko spa-
dać a obecnie polscy przed-
siębiorcy płacą najwięcej za 
energię w całej Europie!
 
Może na chwilę powróćmy 
do Wielkopolski. Otóż kiedy 
jesteśmy za granicą i kiedy 
rozmawiamy o naszym kra-
ju, a rozmówcy dowiadują 
się, ze jesteśmy z Wielko-
polski, to wtedy z reguły 
pada stwierdzenie, ach to 

przecie najbogatszy region 
w Polsce. Można śmiało po-
wiedzieć, że mówią o nas 
z szacunkiem.    Stąd myślę, 
że spoczywa na pani swego 
rodzaju wyjątkowa odpo-
wiedzialność skoro repre-
zentuje pani poseł właśnie 
taki a nie inny region kraju.
K.K. - Wielkopolska jest za-
możnym regionem, ale sama 
sobie tę pozycję wypracowa-
ła – pracowitością i przedsię-
biorczością. Z kolei powiat 
poznański, czyli wianuszek 
16 gmin otaczających stolicę 
Wielkopolski jest najszybciej 
zaludniającym się powiatem 
w Polsce. Świadczy to wiel-
kiej jego atrakcyjności, ale 
i powoduje, że    potrzebne 
są fundusze na jego rozwój. 
A z nimi jest obecnie krucho, 
między innymi z uwagi na fa-
talne finansowanie potrzeb 
oświatowych przez rząd.

Po przekazaniu w latach 
dziewięćdziesiątych XX 
w.    samorządom placówek 
oświatowych, założenia były 
takie, że fundusze na bie-
żące utrzymanie placówek 
będą pochodzić z budżetu 
państwa, z kolei na remonty, 
inwestycje czy dodatkowe 
programy z dochodów lo-
kalnych.    Na początku tych 
zmian środki płynące z War-
szawy stanowiły około 90% 
obiecanej kwoty, ale w obec-
nym okresie jest to zaledwie 
około 50%, w najlepszym 
razie 60%. Uważamy, że jest 
to wysoce niesprawiedliwe, 
złe gospodarzenie środkami 
publicznymi, powodujące, iż 
samorządy zmuszone są ra-
tować niedobory w central-

nym finansowaniu placówek 
oświaty bardzo znacznymi 
kwotami ze swoich i tak okro-
jonych budżetów. To z kolei 
powoduje, że samorządy mu-
szą dokonywać ogromnych 
cięć finansowych w innych 
dziedzinach, szukać sposo-
bów by te luki załatać.

W Sejmie zasiadam w Ko-
misji Edukacji Nauki i Mło-
dzieży i między innymi wal-
czę tam o jak najszybszą 
zmianę tej niekorzystnej 
sytuacji. Obecne Minister-
stwo Edukacji i Nauki zmie-
rza tymczasem w kierunku 
centralizacji i autorytarnego 
sterowania edukacją, kontra 
decentralizacji i samorząd-
ności, co ani dla nauczycie-
li, ani dla uczniów nie jest 
korzystne. Jest to sprzeczne 
z ideami decentralizacji i re-
formy z przełomu lat osiem-
dziesiątych i dziewięćdzie-
siątych XX w. i dotyczy to 
niestety nie tylko szkolnic-
twa, ale także bardzo wielu 
innych dziedzin. Na kwiet-
niowym posiedzeniu Sejmu 
wnieśliśmy wniosek o wotum 
nieufności dla Ministra Edu-
kacji i Nauki Przemysława 
Czarnka, ale koalicja rządzą-
ca swego kiepskiego ministra 
wybroniła.

Ostatnio wspólnie, 
w gronie partii opozycyjnych 
i szeroko pojętej reprezenta-
cji polskiego środowiska edu-
kacyjnego przygotowaliśmy 
dziesięć postulatów na rzecz 
edukacji, które po wygra-
niu przez opozycje najbliż-
szych wyborów w ciągu stu 
dni  wejdą w życie by ratować 
polską edukację.
 
No cóż, z tego wynika, że 
zadań jest dużo. Przecież 
kiedy spoglądamy na edu-
kacje w innych krajach to 
wyraźnie widać, że nie tyl-
ko samodzielność szkół, ale 
i samodzielność uczniów 
nie przedstawia się u nas 
najlepiej. A wyraźnie wi-
dać, że kolejne lata, dekady 
nie dość, że będą bardzo 
intensywne, to także będą 
wymagały od młodych ludzi 
z jednej strony umiejętności 
pracy w grupie, a z drugiej 
indywidualnego myślenia. 
Tak, dzisiejszy świat wymaga 
kreatywności, samodzielno-
ści, ale także dobrej współ-
pracy i zadaniem szkoły jest 
dawać takie narzędzia, które 
pozwolą młodych ludzi do 
tych wyzwań przygotować 
się. Od dawna mówimy, że 

programy naszych szkół są 
przeładowane, że nastawio-
ne są głównie na uczenie pa-
mięciowe i przyswajanie zbyt 
wielu informacji, które nie 
zawsze są niezbędne w życiu 
zawodowym czy społecz-
nym. Dzisiaj w dobie interne-
tu młody człowiek powinien 
nauczyć się samemu szukać 
wielu informacji. A bardzo 
często nie tylko uczniowie, 
ale i ich rodzice skarżą się, że 
np. na zajęciach z języka pol-
skiego wiele czasu poświęca 
się na przygotowanie do pra-
widłowego rozwiązywania 
testów zamiast do twórcze-
go odczytywania literatury 
i kreatywnego pisania wła-
snych tekstów. A przecież 
test miał być jedynie spraw-
dzianem wykorzystania na-
bytych umiejętności a nie ce-
lem samym w sobie. A mamy 
bardzo zdolnych młodych 
ludzi i kiedy trafiają do kra-
jów gdzie jest inny, bardziej 
kreatywny system naucza-
nia osiągają świetne wyniki. 
Stąd żal, że nasz system nie 
wspiera rozwoju młodzieży 
i to należy koniecznie zmie-
nić. W dodatku po okresie 
pandemii mamy w szkołach 
sytuację wręcz dramatyczną 
związaną głównie z nega-
tywną samooceną, z licznymi 
problemami psychicznymi. 
To wielki problem. Trzeba 
przede wszystkim zlikwido-
wać przyczyny choćby tego, 
że ci młodzi ludzie dzisiaj 
często mają problemy z od-
nalezieniem się w szkolnej 
wspólnocie, a poza murami 
szkoły czekają kolejne wspól-
noty i grupy społeczne i kolej-
ne wyzwania.

Osobiście w Sejmie wnio-
skowałam o środki na pomoc 
dla młodzieży z takimi pro-
blemami. Zorganizowaliśmy 
także „okrągły stół” poświę-
cony rozwiązaniu tych nie-
pokojących zjawisk i jakieś 
pieniądze zostały na ten cel 
przekazane, ale są to kwoty 
nadal niewystarczające.

Myślę, że nasza rozmowa 
podążyła w dobrym kierun-
ku, bo przecież młodzież to 
przyszłość, przy czym jedno 
jest ważne, należy stworzyć 
ku temu odpowiednie wa-
runki. Ale myślę, że opty-
mistycznie zakończymy 
tę rozmowę, bo jesteśmy 
przecież w Wielkopolsce. 
W miejscu z dobrymi trady-
cjami.

 Zdj.: Hieronim Dymalski

Posłanka Katarzyna Kretkowska o szkolnictwie
Na temat pomysłu na Polskę, a także między innymi problemów związanych ze szkolnictwem rozmawiam z Katarzyną Kretkowską, posłanką Klubu 

Parlamentarnego Lewica, zasiadającą w Sejmowej Komisji Edukacji, Nauki i Młodzieży rozmawia Andrzej Błaszczak
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Od czwartku 1 czerwca do po-
niedziałku 5 czerwca 2023r. 
gośćmi samorządu Powiatu 
Grodziskiego była grupa sa-
morządowców z partnerskie-
go Powiatu Lahn-Dill w nie-
mieckiej Hesji oraz z Miasta 
Browary w Ukrainie, a także 
zaprzyjaźnionych samorzą-
dowców z Estonii.

W piątek 2 czerwca nasi go-
ście w towarzystwie Starosty 
Grodziskiego Mariusza Zga-
ińskiego zwiedzili opalenicką 
cukrownię, która wchodzi 
w skład grupy Nordzucker 
Polska, w której została za-
prezentowana specyfika ryn-
ku cukru w Polsce i Europie 
oraz przedstawione zostały 
etapy procesu technologicz-
nego produkcji cukru.

Następnie samorządowcy 
odwiedzili Grodziskie Staro-
stwo Powiatowe oraz udali 
się do Zakładu OKECHAMP 
w Grodzisku Wielkopolskim, 
który zajmuje się produkcją 
i przetwórstwem pieczarek. 
Nasi goście mogli z bliska 
przyjrzeć się technologicz-
nym procesom przetwórstwa 
i zobaczyć jak funkcjonują 
przedsiębiorstwa przetwór-
stwa spożywczego w Polsce.

W sobotę oraz niedzielę 
delegacje wraz z samorzą-
dowcami z Powiatu Gro-
dziskiego wzięli udział 
w IV Krajowych Dniach Pola 
w Sielinku, zorganizowanych 
przez Wielkopolski Ośrodek 
Doradztwa Rolniczego. Było 
to święto polskiego rolnic-
twa, które przyciągnęło wie-
lu wystawców, producentów 
i zwiedzających. W trakcie 
wydarzenia odwiedzający 
mogli posłuchać regional-
nych zespołów muzycznych, 
posmakować lokalnych po-
traw, obejrzeć pokazy zwie-
rząt hodowlanych i techniki 
rolniczej. Wizyta w Sielinku 
była doskonałą okazją do wy-
miany doświadczeń oraz dała 
możliwość zaprezentowania 
polskich tradycji ludowych 
jak i współczesnej rolniczej 
nowoczesności.

W sobotę Starosta Gro-
dziski Mariusz Zgaiński, Wi-
cestarosta Sławomir Górny 
oraz Przewodniczący Rady 
Powiatu Grodziskiego Seba-

stian Skrzypczak wspólnie 
z ratownikami medycznymi 
z Grodziska Wielkopolskiego, 
prezes Fundacji im. Rudolfa 
Mossego i przedstawicielem 

firmy Opal Sp. z o.o. Sp. k., 
razem z przedstawicielami 
delegacji z Niemiec na czele ze 
Starostą Wolfgangiem Schu-
strem i Przewodniczącym 

Rady Johannesem Volkamn-
nem, przekazali karetkę pogo-
towia wraz z wyposażeniem 
medycznym, przeznaczoną 
dla społeczności naszego 

partnerskiego miasta Browa-
ry w Ukrainie. Oficjalny akt 
przekazania karetki odebrała 
Sekretarz Rady Miejskiej Bro-
warów – Tetiana Kovkrak. Ka-

retka wraz z profesjonalnym 
wyposażeniem medycznym 
będzie wspierać ukraińskich 
ratowników medycznych 
w ratowaniu życia i zdrowia 
mieszkańców Browarów.

Ostatniego dnia pobytu, 
delegacje odwiedziły Nowy 
Tomyśl, zapoznały się z tra-
dycjami i historią miasta oraz 
zwiedziły Muzeum Wikli-
niarstwa i Chmielarstwa. Wi-
zyta odbyła się przy wsparciu 
Urzędu Miejskiego w Nowym 
Tomyślu, za co serdecznie 
dziękujemy.

Wspólne spotkanie przed-
stawicieli partnerskich i za-
przyjaźnionych samorządów 
było okazją do wymiany do-
świadczeń, zapoznania dele-
gatów z historią i tradycjami 
Ziemi Grodziskiej i okolicz-
nych miejscowości, a także 
nakreślenia wspólnych pla-
nów na przyszłość.

Wizyta przedstawicieli partnerskich i zaprzyjaźnionych 
samorządów w powiecie grodziskim
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informuje, że posiada w swojej ofercie

OSTATNIE WOLNE MIESZKANIA
3–pokojowe o powierzchni użytkowej 61,32 m2 – 63,33 m2

w nowym budynku przy ul. Winnej 22A w Grodzisku Wlkp.

    Cena: 5999 zł/m2 p.u.

      Termin ralizacji: 
      sierpień 2023 r.

Szczegółowe informacje pod nr telefonu (61) 44 46 033
lub na stronie internetowej www.smgrodzisk.wlkp.pl/oferta-lokali

Zakład  Szewski 
„Jar- But”

świadczy usługi: a rozciąganie obuwia  
a wszywanie zamków a  zelowanie a wymiana fleków

ul. Sienkiewicza 15 ( przy targowisku) w Grodzisku Wlkp

   tel. 535 840 919

EDMuND BOSY

OKRĘGOWA StACJA KONtROLI POJAZDÓW
Dębsko, ul. Rakoniewica 14, 64-050 Wielichowo

Mechanika A Blacharstwo A Lakiernictwo A Pomoc drogowa, A Naprawy bezgotówkowe PZU  A Sklep Auto-części

tel. 61 444 22 17   tel. 61 444 23 15 tel. kom. 604 815 752

pRZEGLĄdY REJESTRACYJNE SAMOCHOdÓW ZASILANYCH GAZEM
SAMOCHODY OSOBOWE „B” I DOSTAWCZE (do 3,5 t.)

SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (do 16 t.)
SAMOCHODY CIĘŻAROWE „C” (pow. 16 t.)

AUTOBUSY „D”
CIĄGNIKI „T”

PRZYCZEPY I NACZEPY „E” 

P. H. ANDRZEJ CIORGA
OSPRZĘT ELEKTRYCZNY, ARMATURA SANITARNA

PŁYTKI, KLEJE, FARBY, SILIKONY, GWOŹDZIE, ŚRUBY

WIELICHOWO, ul. Ogrodowa 11, tel. 61/44 40 145
RAKONIEWICE, ul. Garbary, tel. 61/44 41 062
RAKONIEWICE, ul. Kościelna, tel. 61/44 41 007
NOWY TOMYŚL ul. Długa, tel. 61/44 21 068, 61/44 41 210
KAMIENIEC, ul. Główna 23, tel. 61/44 24 841
CZYNNE OD 7.00 DO 18.00   SOBOTY 7.00 - 15.00

PRZY MłYNIE
BIStRO
Catering, 
imprezy plenerowe
ANNA CZESKA
Buk, ul. Dobieżyńska 21
tel. 61 814 05 22 
kom. 600 335 837

Starosta Grodziski
działając na podstawie art. 35 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 r. o gospodarce nieruchomościami (Dz. U. z 2023 r. poz. 344 ze zm.) przekazuje do

publicznej wiadomości:

Wykaz nieruchomości Skarbu Państwa przeznaczonej do dokonania sprzedaży w trybie

bezprzetargowym na podstawie art. 37 ust. 2 pkt. 6 ustawy o gospodarce nieruchomościami

Przeznaczenie nieruchomości: Przedmiotowa nieruchomość nie jest objęta obowiązującym miejscowym planem zagospodarowania przestrzennego.

Zgodnie  z  postanowieniami  studium  uwarunkowań  i  kierunków  zagospodarowania  przestrzennego  Gminy  Rakoniewice   przyjętym   uchwałą  nr

XXII/166/2020 Rady Miejskiej Rakoniewice z  dnia 17 grudnia 2020 r. działka nr 610/7 stanowi tereny oznaczone na rysunku studium symbolem R, co

należy rozumieć jako tereny rolnicze, w tym grunty orne, tereny upraw ogrodniczych, pastwisk,  łąk oraz nieużytków rolniczych.

Dla   ww.  działki  nie  wydano  decyzji  o  warunkach  zabudowy oraz  nie  jest   ona  objęta  Uchwałą  Rady  Miejskiej  w  Rakoniewicach  w  sprawie

rewalitalizacji lub specjalnej  strefy rewitalizacji.

Sposób zagospodarowania nieruchomości:  

Aktualnie  przedmiotowa  nieruchomość  stanowi  własność  Skarbu  Państwa.  Zgodnie  z  ewidencją  gruntów  i  budynków  stanowi  grunty  rolne.

W bezpośrednim sąsiedztwie działki znajduje się typowa wiejska zabudowa- domy mieszkalne z zabudowaniami inwestarsko- gospodarczymi i pola

uprawne. 

Opis nieruchomości: Działka nr 610/7 zlokalizowana jest w obrębie Rostarzewo, w odległości ok 750 m na południe od centrum wsi. Działka obejmuje

grunt - łamany wąski pas przechodzący przez grunty użytkowane  rolniczo, łączący drogę gminną, prowadzącą do Rostarzewa, ulicę Gościeszyńską, z

gruntami w drugiej linii zabudowy (nowo wydzielone działki budowlane). Dojazd drogą asfaltową. Uzbrojenie  infrastrukturalne podstawowe w zasięgu

( w ulicy).

Termin do złożenia wniosku przez osoby, którym przysługuje pierwszeństwo w nabyciu nieruchomości na podstawie art. 34 ust. 1 pkt 1 i pkt 2 

ustawy o gospodarce nieruchomościami: 6 tygodni licząc od dnia wywieszenia wykazu osobie, która spełnia jeden z następujących warunków: 

przysługuje jej roszczenie o nabycie nieruchomości z mocy ustawy o gospodarce nieruchomościami lub odrębnych przepisów; jest poprzednim 

właścicielem zbywanej nieruchomości pozbawionym prawa własności tej nieruchomości przed dniem 5 grudnia 1990 r. albo jego spadkobiercą.

* Zgodnie  z  art.  35  ust.  1  ustawy  z  dnia  21  sierpnia  1997  r.  o  gospodarce  nieruchomościami  (Dz. U.  z  2023  r., poz. 344 ze zm.), wykaz wywiesza się na okres 21 dni.

* Osoba wyznaczona do kontaktu  Katarzyna Rabiega- Łakoma

Nr telefonu: 61 44 52 531

Miejscowość

(obręb 

ewidencyjny)

Adres 

nieruchomości

Nr 

działki

Powierzchnia 

działki

Nr księgi

wieczystej

  Cena 

sprzedaży

0017  Rostarzewo 610/7 0,0127 ha PO1S/00062740/7 3.412,00  zł 

Sprzedam pianino 
 Stan bardzo dobry ! Tel. 606 327 863

WYKŁADZINY 
DYWANY

Wolsztyn ul. Dworcowa 19
Usługi związane z montażem wykładzin

Tartak w Rakoniewicach ul. Dworcowa 5 A
Oferuje w cenach konkurencyjnych

 więźby, łaty, deski
Tel. 608444132
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Bez kalkulowania ewentu-
alnych korzyści wizerunko-
wych, zakasałem prawie 9 lat 
temu rękawy i staram się cią-
gle modernizować oraz roz-
wijać naszą piękną, prawie 
27 tysięczną gminę. Mówię 
to nie bez kozery, gdyż już 
po pierwszym roku obecnej, 
przedłużonej kadencji (2018-
2024), goście z  zaprzyjaź-
nionego samorządu dziwili 
się, że można tyle zrobić, nie 
oglądając się na to, że rok wy-
borczy dopiero za kilka lat…

A ja od wielu lat powta-
rzam: tu jest potencjał, tu są 
możliwości! Wykorzystujmy 
go więc każdego dnia. Póki są 
środki, pomysły i energia.

Wiele się mówi o Gmi-
nie Nowy Tomyśl zarówno 
wśród mieszkańców, jak 
i na zewnątrz – czasami są 
to sprawy ważne, czasami 
drugorzędne, a czasami po 
prostu specjalnie generowa-
ne plotki lub niedomówienia, 
które niewiele mają wspólne-
go z prawdą.

Dzisiaj chciałbym czy-
telnikom Waszego pisma 
uświadomić, ile dzieje się 
w  perspektywie tylko kilku 
miesięcy.

Rzecz najważniejsza – 
obecnie i dla przyszłych po-
koleń: po wielu latach starań 
(dokładnie siedmiu!) mamy 
w końcu projekt obwodnicy 
wraz z  wiaduktem nad to-
rami kolejowymi oraz osta-
teczną decyzję wojewody 
(pozwolenie na budowę).

Przypomnę, że za prawie 
800 tys. zł projekt i dokumen-
tację przygotowała firma FA-
WAL p. Filipa Walczaka z Go-
rzowa Wlkp. W tym miejscu 
chciałbym złożyć serdeczne 
podziękowania za ogromne 
zaangażowanie i wkład pracy 
całego zespołu tej pracowni 
na różnych etapach.

Kolejna fantastyczna  in-
formacja jest taka, że Samo-
rząd Województwa Wielko-
polskiego dostrzega problem 
i potrzebę rozwiązania tema-
tu ciągłych „korków” w cen-
trum Nowego Tomyśla. Na tę 
inwestycję czekają od lat nie 
tylko mieszkańcy, ale rów-
nież wiele tysięcy pracowni-
ków największych zakładów 
pracy: KIEL, Phoenix Con-
tact, Aesculap Chifa. Budowa 
obwodnicy wraz z  wiaduk-
tem została wpisana na listę 
priorytetowych 10 zadań dla 
Województwa Wielkopol-
skiego w latach 2024 – 2026. 
Oznacza to moim zdaniem, 
że przetarg na budowę może 
być ogłoszony już za kilka 
miesięcy, a wiadukt oddany 
do użytku za 2 lata. 

Szczególne słowa podzię-
kowania za ogromne zaan-
gażowanie i  zrozumienie 
naszych potrzeb należą się 
p. Wojciechowi Jankowiako-

wi – Wicemarszałkowi Wo-
jewództwa Wielkopolskiego. 
Nie można też zapominać 
o  zainteresowaniu radnych 
sejmiku naszego wojewódz-
twa: dr Zofii Szalczyk, Hen-
ryka Szymańskiego (byłe-
go Burmistrza Grodziska 
Wlkp.), Adama Cukiera (by-
łego wójta Siedlca) i Adama 
Bogrycewicza.

Osobne wyrazy uznania 
kieruję w stronę Ireneusza 
Kozeckiego (byłego Starosty 
Nowotomyskiego), później-
szego koordynatora działań. 
Pan Kozecki wraz z Mie-
czysławem Michalczakiem 
i Maciejem Kasprzakiem – 
członkami Społecznego Ko-
mitetu ds. Budowy Wiaduktu 
organizowali liczne spotka-
nia jeszcze podczas wstępnej 
fazy, która właściwie była 
tylko pewną ideą i odległym 
marzeniem. Pozwoliło to jed-
nak wzbudzić zainteresowa-
nie odpowiednich środowisk 
decyzyjnych.

Jak widać, była to długa 
i zespołowa gra do jednej 
bramki, zakończona sukce-
sem – temat w końcu na po-
ważnie zaistniał na szczeblu 
wojewódzkim.

W kwestii wiaduktu samo-
rząd gminny zrobił co tylko 
mógł, teraz czas na etap koń-

cowy. Poza tym staram się 
wraz z moimi pracownikami 
robić inne, ważne z punk-
tu widzenia konkretnego 
mieszkańca inwestycje.

Wiele dzieje się ciągle na 
terenach wiejskich – nie-
dawno oddaliśmy do użytku 
nową świetlicę w Chojnikach 
za prawie milion złotych. Te-
raz zaczynamy:

- budowę ulicy Lutowej 
w Glinnie za ponad 1,7 mln zł;

- remont ulicy Komunalnej 
(620 metrów);

- kończymy budowę dużej, 
nowoczesnej sali sportowej 
w Borui Kościelnej za prawie 
10 mln zł (będzie nawet po-
most dla ciężarowców), na 
którą pozyskaliśmy 5 mln zł 
z Polskiego Ładu;

- kładziemy płyty na od-
cinku 1700 metrów, które 
utwardzą w końcu w  całości 
odcinek Glinno – Sątopy.

A co słychać w mieście?
Rozpoczyna się największa 

pod względem finansowym 
inwestycja, czyli budowa 
nowoczesnego stadionu za 
niemal 17,5 mln zł wraz z do-
finansowaniem w wysokości 
prawie 10 mln zł z Polskiego 
Ładu.

Za nami zakończona już 
inna, bardzo duża inwesty-
cja, służąca najmłodszym 

mieszkańcom – budowa no-
wego przedszkola w Glinnie. 
Powstał nowoczesny, kolo-
rowy budynek dla 325 dzieci 
za prawie 10 mln zł. Jest on 
ekologiczny (posiada m.in. 
instalacje fotowoltaiczne), 
ale również przystosowany 
dla dzieci z niepełnospraw-
nościami. Taki obiekt był po-
trzebny i jest wizytówką gmi-
ny. Jak widać, wprowadzamy 
prorodzinne rozwiązania.

Ponadto kończymy budo-
wę ulic w centrum miasta, tj. 
dr. Hołogi, Koszykową i Za-
ułek. Za chwilę rusza budowa 
parkingu na ponad 100 miejsc 
przy dworcu PKP za prawie 
2,5 mln zł. W tym miejscu 
prostuję nieprawdziwe in-
formacje – budynek dworca 
nie był inwestycją gminy, lecz 
spółki PKP. Nie my go budo-
waliśmy i nie za nasze środki. 
Słyszę często narzekania, że 
jest zbyt ciasny i mało przy-
jazny pasażerom. Warto do-
strzegać plusy – jest w pełni 
nowoczesny i wybudowany 
w ramach szerszego projektu 
kolejowego. Sąsiednia Gmina 
Wolsztyn przejęła stary bu-
dynek dworca i wykonała re-
mont częściowo z  własnych 
środków ponad 8 milionów 
zł, a też słychać liczne głosy 
malkontentów.

Miło mi poinformować, że 
od początku maja wróciliśmy 
do koncepcji bezpłatnej ko-
munikacji miejskiej z dwor-
ca PKP do centrum miasta. 
Mamy kilka przepięknych, 
zielonych przystanków, a już 
niedługo zacznie jeździć eko-
logiczny – gdyż elektrycz-
ny – autobus (za prawie 2,5 
mln zł). Dostrzegam problem 
z komunikacją nie tylko w ob-
rębie miasta. Dlatego jestem 
przekonany, że te nasze sze-
roko zakrojone i zaplanowa-
ne z głową działania pozwolą 
w niedalekiej przyszłości roz-
winąć linie autobusowe nawet 
o miejscowości przyległe do 
Nowego Tomyśla. Pracujemy 
też obecnie nad wprowadze-
niem bezpłatnych taksówek 
dla seniorów – na początek 
kilka kursów w ciągu roku. 
Wszystko dla naszych miesz-
kańców, bo to oni są najważ-
niejsi. Miasto ma być kom-
paktowe, czyli pokonanie 
odległości w obrębie jego gra-
nic ma zajmować maksymal-
nie 15 minut. Ponadto ma być 
czysto, zielono i przyjaźnie.

Temu służy poprawa este-
tyki miasta (tężnia solanko-
wa, fontanny, murale, liczne 
ławki i kosze na śmieci oraz 
inne obiekty małej architek-
tury).

Mam jeszcze wiele planów 
i pomysłów na rozwój miasta 
i gminy, ale czas i czynni-
ki nie do końca zależne ode 
mnie pokażą, czy uda się je 
zrealizować.

Wywiad z Włodzimierzem Hibnerem – Burmistrzem Nowego Tomyśla

5 czerwca br., w czwartym po-
stępowaniu przetargowym, 
wybrano wykonawcę zadania  
pn. „Budowa parkingu przy 
stacji PKP w Nowym Tomy-
ślu”, którym została firma 
QBruk Krzysztof Kubicki 
z Glinna. Koszt inwestycji wy-
nosi prawie 2,4 mln zł, a czas 
realizacji zadania to 6 miesię-
cy od dnia podpisania umowy.

Przedmiotowa budowa 
uporządkuje dotychczasowy 
układ komunikacyjny, wpły-
nie pozytywnie na komfort 
podróżnych, poprawi bez-
pieczeństwo ruchu pieszego 
i rowerowego oraz wpłynie 
na estetykę zagospodarowa-

nia terenu.
Wjazd na parking odbywać 

się będzie od Placu Dworco-
wego przez istniejące rondo. 
Niniejsze opracowanie obej-
muje wykonanie 101 miejsc 
postojowych dla samocho-
dów osobowych.

Chodniki, ciąg pieszo-ro-
werowy oraz ścieżkę rowero-
wą zaprojektowano tak, aby 
umożliwić swobodną komu-
nikację użytkownikom terenu 
oraz bezpieczne przemiesz-
czanie się po terenie projek-
towanego parkingu. Ponadto, 
umieszczone zostaną latar-
nie aluminiowe o wysokości  
10 m. 

6 czerwca br. w siedzibie 
Urzędu Miejskiego w Nowym 
Tomyślu została podpisana 
umowa o przyznaniu pomo-
cy pomiędzy  Samorządem 
Województwa Wielkopol-
skiego a Gminą Nowy Tomyśl 
na realizację zadania pn.: 
,,Budowa i przebudowa ul. 
Leśnej w Nowym Tomyślu 
i Paproci - część II” (1,189 km).

Zadanie zostanie współfi-
nansowane ze środków Unii 
Europejskiej z Europejskiego 
Funduszu Rolnego na rzecz 
Rozwoju Obszarów Wiej-
skich, w ramach poddzia-
łania „Wsparcie inwestycji 
związanych z tworzeniem, 
ulepszaniem lub rozbudową 
wszystkich rodzajów małej 
infrastruktury, w tym inwe-
stycji w energię odnawialną 
i w oszczędzanie energii” ob-
jętego Programem Rozwoju 
Obszarów Wiejskich na lata 
2014-2020.

Wartość projektu wyno-
si prawie 6  mln 900 tys. zł, 

w tym wartość przyznanej 
pomocy to ponad 4 mln 100 
tys. zł.

Umowę podpisali: Izabela 
Mroczek – Dyrektor Depar-
tamentu Programu Rozwoju 
Obszarów Wiejskich Urzędu 
Marszałkowskiego w Pozna-
niu – jako przedstawiciel Wi-
cemarszałka Województwa 
Wielkopolskiego Krzysztofa 
Grabowskiego oraz Włodzi-
mierz Hibner – Burmistrz 
Nowego Tomyśla i Łukasz 
Pilarczyk – Skarbnik Gminy.

W spotkaniu uczestniczyli 
także: Zofia Szalczyk – Radna 
Sejmiku Województwa Wiel-
kopolskiego, Adrianna Zie-
lińska i Grażyna Pogonowska 
– Zastępczynie Burmistrza 
Nowego Tomyśla, Leszek 
Drążkowiak – Wiceprze-
wodniczący Rady Miejskiej 
w Nowym Tomyślu, Tomasz 
Wlekły – Radny Rady Miej-
skiej w Nowym Tomyślu oraz 
Radosław Halasz – Sołtys wsi 
Paproć.

Powstanie parking przy stacji 
PKP w Nowym Tomyślu

Gmina otrzymała jedno z największych 
dofinansowań w województwie 

– na budowę ul. Leśnej 
Gmina to wieczny plac budowy 

– na horyzoncie widać nawet wiadukt!
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Gmina Rakoniewice znala-
zła się w wyjątkowym gronie 
wyróżnionych samorządów 
w konkursie „Samorządowy 
lider komunikacji i promocji”.

W ramach 11. edycji ran-
kingu „Perły Samorządu”, 
zorganizowanego przez re-
dakcję Dziennika Gazety 
Prawnej, 1 czerwca wręczono 
nagrody i wyróżnienia dla 
najlepszych gmin i włoda-
rzy. Czołowych liderów wy-
różniono w trzech katego-
riach obejmujących ranking 
„Perły Samorządu”, ranking 
„Skarbnik Samorządu” oraz 
konkurs „Samorządowy lider 
komunikacji i promocji”.

Wyniki zostały ogłoszo-
ne na odbywającym się po 
raz siódmy kongresie „Perły 
Samorządu 2023”, zorga-
nizowanym przez redakcję 
Dziennika Gazety Prawnej 
i Urząd Miasta Gdyni.

Rakoniewicki samorząd 
reprezentowali Zastępca 

Burmistrza Arkadiusz Paw-
łowski oraz Skarbnik gminy 
Łukasz Ślaga. Wyróżnienia 
wręczono 1 czerwca w Mu-
zeum Miasta Gdyni.

Gmina Rakoniewice otrzy-
mała wyróżnienie za kampa-
nię promocyjną jubileuszo-
wego 2022 roku. W 2022 roku 
obchodziliśmy: 770 roczni-
cę powstania Rakoniewic, 
360-lecie nadania praw miej-

skich Rakoniewicom, 165. 
rocznicę urodzin i 85. roczni-
cę śmierci Michała Drzymały. 
Z tej okazji przez cały ubiegły 
rok kalendarzowy działo się 
naprawdę sporo!

14 czerwca w specjalnym 
dodatku Dziennika Gazety 
Prawnej podsumowującym 
cały kongres będą zamiesz-
czone pełne wyniki konkursu.

Do głównych tematów 

poruszanych podczas kon-
gresu należały m.in. kwestie 
finansowe i działalność sa-
morządów w dobie kryzy-
su gospodarczego, sytuacja 
w oświacie i finansowanie 
edukacji, problematyka ener-
getyki oraz transformacji 
energetycznej, a także zagad-
nienia dotyczące współpracy 
z przedsiębiorcami i inwesto-
rami.

Wydarzeniem towarzy-
szącym kongresowi był „In-
westycyjny Okrągły Stół”, 
który zgromadził przedsta-
wicieli rządu, samorządu 
i kluczowych ekspertów. Ce-
lem spotkania była wymiana 
informacji, podzielenie się 
opiniami, doświadczeniami 
oraz dobrymi praktykami, 
połączone z dyskusją na te-
mat szans, możliwości i wy-
zwań w zakresie skutecznego 
przyciągania i pozyskiwania 
inwestorów zagranicznych.

Oliwia Kaczmarek

Na zaproszenie Wielkopol-
skiego Ośrodka Doradztwa 
Rolniczego w Poznaniu, we 
współpracy ze Starostwem 
Powiatowym w Grodzisku 
Wielkopolskim, Gmina Rako-
niewice miała okazję zapre-
zentować się na IV Krajowych 
Dniach Pola Sielinko 2023!

Stoisko znaleźć można 
było w Samorządowym Fyr-
tlu. Razem z Gminą Grodzisk 
Wielkopolski. Była to okazja, 
aby pokazać wszystko, co 
zdecydowanie przyciąga do 
Rakoniewic i zatrzymuje tu-
taj na dłużej!

Tego dnia Rakoniewice 
reprezentowali: Oliwia Kacz-

marek – pracownik Urzędu 
Miejskiego Gminy Rako-
niewice oraz Hubert Koler 
– Kierownik Wielkopolskie-
go Muzeum Pożarnictwa 
w Rakoniewicach - oddział 
zamiejscowy Centralnego 
Muzeum Pożarnictwa w My-
słowicach.

Na terenie 18 hektarów, w 
dniach 3-5 czerwca można 
było zobaczyć ponad 800 od-
mian roślin uprawnych, setki 
zwierząt, najnowocześniej-
sze rozwiązania w rolnic-
twie, występy regionalnych 
zespołów, rękodzieło, degu-
stacje czy historyczny sprzęt 
rolniczy.

Decyzja o utworzeniu Samo-
rządu Województwa Wiel-
kopolskiego była odważnym 
posunięciem, które umożli-
wiło większą decentralizację 
administracji i dało miesz-
kańcom realną możliwość 
współdecydowania o spra-
wach lokalnych. Po upływie 
25 lat, możemy już śmiało 
stwierdzić, że była to jedna 
z najlepszych inicjatyw, jakie 
mogły się wydarzyć dla na-
szego regionu!

W 2023 roku Samorząd 
Województwa Wielkopol-
skiego obchodzi jubileusz 
25-lecia swojego istnienia. 
Przez ćwierćwiecze Wielko-

polska stała się jednym z naj-
lepiej i najprężniej rozwijają-
cych się regionów w naszym 
kraju.

Z tej okazji Burmistrz Ra-
koniewic Gerard Tomiak 
wziął udział w wyjątkowym 
wydarzeniu jakim była po-
niedziałkowa gala „Dumni 
z Wielkopolski”, zorganizo-
wana przez Marszałka Wo-
jewództwa Wielkopolskiego. 
Uroczystości miały miejsce 
na terenie Międzynarodo-
wych Targów Poznańskich.

Wydarzenie było nie tylko 
okazją do świętowania, ale 
także podsumowania ostat-
niego ćwierćwiecza.

Gmina Rakoniewice wyróżniona w prestiżowym rankingu!

Gmina Rakoniewice na IV Krajowych 
Dniach Pola Sielinko 2023!

25 lat Samorządu Województwa 
Wielkopolskiego

Oficjalnie Sobotę rozpoczęły 
zawody wędkarskie dla dzie-
ci, oraz turniej piłkarski dla 
dzieci i młodzieży z udziałem 
zawodników WARTA Poznań 
Amp Futbol, następnie część 
artystyczną zapoczątkował 
Dj Matrix, który świetnie 
rozgrzał publiczność i przy-
gotował na występ gwiazdy 
wieczoru – BAYER FULL. 🤩 

Wykonawca zebrał tłumy 
ludzi, którzy bardzo chęt-
nie bawili się przy przebo-
jach śpiewanych przez li-
dera zespołu – Sławomira 
Świerzyńskiego. Zaśpiewał 
swoje największe hity tj. 
„Blondyneczka”, „Majteczki 
w kropeczki”, „Maryja Ślicz-
na Pani”. Na zakończenie 
Sobotniego wieczoru Dj Sie-
mion, porwał wszystkich do 
tańca !

Z otwarciem drugiego 
dnia świetnie poradzili sobie 
Motocykliści, którzy swo-
ją paradą przejechali  przez 
miejscowości tj. Wioska, 
Gnin, Ruchocice, Jabłonna, 
Rakoniewice. Cóż to była za 
parada !

Wzięły w niej udział prze-
różne motocykle jak i zabyt-
kowe pojazdy. W Rakonie-
wickim Parku można było 
podziwiać wystawę zabytko-
wych motocykli i pojazdów, 
która cieszyła się bardzo 
dużym powodzeniem wśród 
odwiedzających.

W międzyczasie w Parku 
odbywał się Piracki Dzień 
Dziecka, który tłumnie zebrał 
dzieci z okolicy. Odbywały 
się różnego rodzaju konkursy 
i zabawy, malowanie twarzy. 
Dzieci mogły przeżyć super 
przygodę na statku pirackim 
oraz podczas poszukiwania 
zaginionego skarbu !🤩 🤩 

O godzinie 19. Koncert za-
grała Młodzieżowa Orkiestra 

Dęta z Rostarzewa, która jak 
zwykle spisała się na me-

dal, a Mażoretki dopełniły 
wszystko świetnym układem 
tanecznym.

Zakończeniem tego peł-
nego wrażeń weekendu, był 
koncert producenta muzycz-
nego, Dj jak i reprezentanta 
Polski w 63. Konkursie Pio-
senki Eurowizji. Na naszej 
scenie pojawił się GROMEE, 
a wraz z nim Marta Gału-
szewska – zwyciężczyni 8 
edycji programu The Voice Of 
Poland !🤩 

Artyści zebrali pod sceną 
liczne grono odbiorców, któ-
ra bawiła się do takich piose-
nek jak „Spirit”, „2BA”’ „Fol-
low You”. Podczas koncertu 
mogliśmy zobaczyć szałowe 
efekty specjalne !

Dni Rakoniewic, cóż to był 
za fantastyczny weekend

Burmistrzowi Rakoniewic Gerardowi Tomiakowi udało się zdobyć od Marszałka 
Marka Woźniaka pamiątkowy wpis wraz z pozdrowieniami dla mieszkańców 

naszej gminy.
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W piątek 5 maja 2023 roku 
w Maksymilianowie odbyło 
się uroczyste otwarcie nowej 
sali wiejskiej stanowiącej 
centrum aktywności wsi. 

Po latach funkcjonowania 
istniejąca świetlica zaczęła 
wymagać gruntownego re-
montu. Z pomocą przyszła 
Gmina Kamieniec, która  sku-
tecznie sięgnęła po środki 
zewnętrzne na realizację pla-
nowanej inwestycji.

Piątkową uroczystość roz-
poczęła Sekretarz Gminy Ka-
mieniec Renata Kazubowska 
witając w imieniu gospoda-
rzy Wójta Gminy Kamieniec 
Piotra Halasza i sołtysa wsi 
Maksymilianowo Romana 
Bosego oraz przybyłych gości: 
Wojewodę Wielkopolskiego 

Michała Zielińskiego, Prze-
wodniczącego Rady Gminy 
Kamieniec Stefana Strażyń-
skiego, Proboszcza Parafii 
pw. św. Andrzeja Apostoła 
w Konojadzie ks. Ziemowita 
Stodulnego,  Druha Prezesa 
Zarządu Oddziału Powiato-
wego OSP w Grodzisku Wlkp. 
Leszka Chojnackiego, Druha 
Prezesa Zarządu Oddziału 
Gminnego OSP w Kamieńcu 
Mariusza Chojnackiego oraz 
mieszkańców wsi Maksymi-
lianowo. 

Sołtys wsi Maksymiliano-
wo – Roman Bosy z wielką 
radością przedstawił nie tyl-
ko historię powstania pięknej 
i nowoczesnej świetlicy wiej-
skiej, ale również - w oparciu 
o stary obiekt -   historię po-

wstania remizy strażackiej 
i miejscowej jednostki OSP. 
Z uwagi na dokuczliwy brak 

miejsca do przeprowadzania 
zebrań wiejskich oraz spo-
tkań towarzyskich z biegiem 

lat budynek remizy został 
rozbudowany na salę wiejską.

Przy okazji otwarcia Wójt 
Gminy oraz sołtys wsi Mak-
symilianowo podziękowali 
wszystkim zaangażowanym 
w budowę obiektu.

Najważniejszego mo-
mentu, czyli symbolicznego 
przecięcia wstęgi i tym sa-
mym otwarcia tego pięknego 
obiektu dokonali: Wojewoda 
Wielkopolski Michał Zie-
liński, Wójt Gminy Kamie-
niec Piotr Halasz, Sołtys wsi 
Maksymilianowo Roman 
Bosy.

Po zwiedzaniu obiek-
tu, zaproszono wszystkich 
na  poczęstunek, który przy-
gotowała Rada Sołecka wsi 
Maksymilianowo oraz Koło 

Gospodyń Wiejskich w Mak-
symilianowie „Kwiat Jabło-
ni”. 

Inwestycja pn. „Budowa 
świetlicy wiejskiej w m. Mak-
symilianowo” sfinansowana 
została z Rządowego Fundu-
szu Polski Ład: Program Inwe-
stycji Strategicznych. Kwota 
dofinansowania stanowiła 
85% wartości robót budowla-
nych i wynosiła 1.311.199,00 
zł. Całkowita kwota inwesty-
cji to 1.542.588,07 zł.

Wykonawcą inwestycji 
była Firma Handlowo-Usłu-
gowa Małgorzata Odważna.

Świetlica z pewnością za-
spokoi potrzeby społeczne 
i kulturalne mieszkańców 
Maksymilianowa i okolicz-
nych miejscowości.

Otwarcie sali wiejskiej w Maksymilianowie

„Głosem narodu jest harmo-
nia czysta, mieczem – jedność 
i zgoda, celem – prawda.”

 Cyprian Kamil Norwid

To, co z powodu pandemii nie 
udało się 3 lata temu, tym ra-
zem powiodło się doskonale. 
Wójt Gminy Kamieniec Pan 
Piotr Halasz wraz z Prze-
wodniczącym Rady Gminy 
Kamieniec Panem Stefanem 
Strażyńskim we współpracy 
z CKiBP zorganizowali dwu-
dniowe Święto Samorządu, 
chcąc podziękować za pracę 
dla dobra lokalnej społeczno-
ści wszystkim, którzy przez 
lata „budowali siłę i pięk-
no” naszej Małej Ojczyzny. 
Świętowanie rozpoczęło się 
w sobotę w Chacie Biesiad-
nej od okolicznościowego 
spotkania, na które zapro-
szeni zostali: byli i obecni 
radni, sołtysi, dyrektorzy 
szkół i przedszkoli, księża, 
sportowcy, strażacy, hono-
rowi goście, przedstawiciele 
lokalnych firm i instytucji, 
stowarzyszenia kobiet, PZE-
RiI, LOK-u, lekarze, rolnicy, 
pracownicy Urzędu Gminy, 
Ośrodka Pomocy Społecznej 
i CKiBP oraz inni współtwór-
cy samorządu.  Wszystkich 
przybywających witał pięk-
ną muzyką zespół „Takie 
Chłopaki I…” działający przy 
CKiBP. 

„ Dziś chcemy się tym 
cieszyć, chcemy docenić 
wyrazami uznania i sza-
cunku ludzi, którzy przez te 
lata tworzyli samorządowe 
wspólnoty i z oddaniem pra-
cowali i pracują  dla miesz-

kańców. I za to Państwu 
ogromnie dziękuję, dziękuję 
z całego serca za zaangażo-
wanie w prace i przyczynie-
nie się do poprawy jakości 
życia naszych mieszkańców. 
Dzień Samorządu Teryto-
rialnego to okazja, by podzię-
kować wszystkim Państwu 
za służbę publiczną i ciężką 
pracę dla mieszkańców  Gmi-
ny Kamieniec” – podkreślał 
Wójt Piotr Halasz.

Uroczystość stała się 
okazją do wręczenia wy-
różnień osobom, których 
praca w sposób szczególny 
zaznaczyła się w rozwoju 
samorządności. Na wnio-
sek pana Wójta Rada Gminy 
Kamieniec na sesji dnia 18 
maja br. podjęła Uchwały 
o przyznaniu tytułu „Zasłu-
żony dla Gminy Kamieniec” 
wyjątkowym osobowościom 
– panom Wawrzyńcowi No-
wakowi, Stanisławowi Wał-
kiewiczowi i Wojciechowi 
Pawlewskiemu. Nagrodzeni 
nie kryli wzruszenia, a w ich 
imieniu podziękował pan 

Wałkiewicz. 
Kolejną część Święta sta-

nowiło wystąpienie pana 
Wójta Piotra Halasza, który 
podczas prezentacji starał się 
podsumować miniony czas – 
ponad 30 lat samorządności 
oraz ponad 20 lat kierowa-
nia Samorządem gminy Ka-
mieniec. Wójt zwrócił uwa-
gę między innymi na to, że 
przez 33 lata samorząd stał 
się nierozerwalnym elemen-
tem naszego ustroju, a lo-
kalne władze - potencjałem 
poważnie zaangażowanym 
w budowanie miejscowych 
wspólnot. To dzięki aktyw-
ności samorządowców, ich 
działaniom i zaangażowaniu 
na rzecz lokalnych społecz-
ności, możliwe jest budowa-
nie partnerskich relacji, nie 
tylko na poziomie krajowym, 
ale i europejskim. Osiągnię-
cia ostatnich lat umocniły 
rolę i znaczenie samorządow-
ców w naszej Gminie. Dzięki 
poczuciu odpowiedzialności 
za przyszłość oraz społecz-
nemu zaufaniu wykonana 

została znakomita praca na 
rzecz lokalnej wspólnoty: 
szkoły, przedszkola, drogi, 
boiska, sale wiejskie, oczysz-
czalnie, remonty kościołów, 
place zabaw i można by wy-
mieniać jeszcze długo. Na 
koniec swojego wystąpienia 
pan Halasz podziękował licz-
nie zgromadzonym gościom 
za wszystkie kreatywne 
pomysły i zaangażowanie, 
życząc  wytrwałości, satys-
fakcji i sukcesów w realizacji 
samorządowych zadań. Pre-
zentacja dokonań ozdobio-
na została występami arty-
stycznymi zespołów ZGODA 
i TAKIE CHŁOPAKI, które 
przygotowały na tę okolicz-
ność specjalne utwory, m.in.: 
„Legendę o Kamieńcu”, 
„W Kamieńcu najzdrowiej” 
czy „W wielkopolskiej ziemi”. 

Aby dopełnić obraz samo-
rządności w gminie Kamie-
niec, dyrektor CKiBP w czasie 
prezentacji ilustrującej naj-
ważniejsze dokonania insty-
tucji na przestrzeni 15 lat (in-
stytucja powstała w 2008r.), 

krótko opowiedziała o misji, 
celach i efektach działalno-
ści. „Praca zespołowa to pa-
liwo, które pozwala zwykłym 
ludziom na osiąganie nie-
zwykłych rezultatów”. Zało-
ga CKiBP to grupa zgranych, 
solidnych, kreatywnych 
i pracowitych ludzi i w związ-
ku z tym efekty ich działań są 
zdumiewające. Jeszcze wiele 
jest do zrobienia, bo uczciwa 
praca to „most między rze-
czywistością a marzeniami”. 
Zespół CKiBP w Kamieńcu 
swoim zaangażowaniem 
przyczynia się do rozwoju 
swojej Małej Ojczyzny. Na 
koniec sobotniego świętowa-
nia podczas pysznej kolacji 
dla wszystkich gości wystą-
pił dobrze znany już kamie-
nieckiej społeczności DARIO 
ISIDORIS w towarzystwie 
klawiszowca – Sebastiana 
Brzezińskiego i gitarzysty 
– Romana Jarząbka. Pano-
wie przenieśli wszystkich 
w świat pięknej włoskiej 
muzyki, która obudziła po-
zytywne emocje, „sprowoko-

wała” do śpiewu i tańca. 
W niedzielę wszyscy 

mieszkańcy Gminy dla 
uczczenia Święta Samorządu 
Terytorialnego zostali za-
proszeni do kościoła p.w. Św. 
Wawrzyńca w Kamieńcu. Tu-
taj – w pięknej neogotyckiej 
świątyni z inicjatywy Wójta 
odbył się koncert „ŚPIEWA-
JĄCEJ RODZINY KACZMAR-
KÓW”. Tę niezwykłą Rodzinę 
tworzą Państwo:
a Iwona Kaczmarek 
- sopran / mama
a Piotr Kaczmarek 
- tenor / tata
a Wojciech Kaczmarek 
- baryton / syn
a Adam Kaczmarek 
- baryton / syn

Artyści od pierwszego 
dźwięku porwali słuchaczy 
w magiczny świat muzyki, 
w którym rządzi uniwersalny 
język, w którym wszystko jest 
zrozumiałe i jedyne w swoim 
rodzaju.  Śpiewacy profesjo-
nalnie, „na żywo” wykonali 
utwory z najbardziej znanych 
i lubianych operetek i musi-
cali oraz światowe przeboje 
gwiazd estrady. W pamię-
ci odbiorców już na zawsze 
pozostaną melodie: „Usta 
milczą, dusza śpiewa”, „Śnić 
sen”, „La Paloma”, „Granada”, 
„Put your head on my shoul-
der” i wiele innych. Na finał 
przez cały kwartet została 
odśpiewana  pieśń dedyko-
wana wszystkim matkom 
z okazji zbliżającego się świę-
ta, a na bis wiązanka piose-
nek hiszpańskich. Szkoda, że 
tak krótko, ale artyści z pew-
nością wrócą do Kamieńca. 

Święto samorządu w Gminie Kamieniec
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W porannej rozmowie Ra-
dia Poznań polityk mówił też 
o tym, jak ten marsz postrze-
gali zewnętrzni obserwatorzy 
z zagranicy.
Ten marsz pokazuje przede 
wszystkim, że Polska jest krajem 
wolności politycznej. On jest 
jakby sprzeczny sam w sobie. 
Jego przesłanie to, które niosą 
ci ludzie na hasłach i dramaty-
zują opowiadając o jakieś dra-
matycznej sytuacji, która ich 
wyprowadziła na ulice, to sam 
fakt tego marszu pokazuje, że 
jest zupełnie odwrotnie - mówi 
prof.  Krasnodębski.

Porównując ostatnie de-
monstracje w krajach Europy 
Zachodniej, prof. Krasnodębski 
wskazywał też na brak agresji 
ze strony ludzi uczestniczą-
cych w marszu. „Jeżeli mówimy 
o agresji w sferze publicznej, to 
jednak jest to agresja głównie 
werbalna” - mówił gość poran-
nej rozmowy.

Poniżej cała rozmowa:
Cezary Kościelniak: Dziś 
moim gościem jest prof. Zdzi-
sław Krasnodębski - socjolog, 
autor książek, emerytowany 
profesor Uniwersytetu w Bre-
mie, obecnie europoseł PiS. 
Ostatni weekend to intensyw-
ne wydarzenia polityczne. Po 
prawej stronie - Kongres Pol-
ska Wielki Projekt, po stronie 
opozycji - marsz 4 czerwca. 
Może od tego marszu byśmy 
zaczęli, panie profesorze. 
Chciałem zapytać o pana ko-
mentarz, czy nadchodzące 
wybory, bo wybory zawsze 
mają pewną charakterystykę, 
będą miały raczej taki charak-
ter starcia programowego czy 
też starcia plebiscytowego 
z dużą dawką emocji? Który 
z tych modeli wybuduje ar-
chitekturę najbliższych wy-
borów?
Prof. Zdzisław Krasnodęb-
ski: Wydaje mi się, że pytanie 
pana redaktora jest retorycz-
ne. Wszyscy widzimy, że ten 
drugi wariant jest wariantem 
prawdziwym, że raczej decy-
dują emocje. W gruncie rze-
czy jest to związane z tym, że 
opozycja nie proponuje debaty 
merytorycznej. Przez lata nie 
wykonała też pracy programo-
wej i głównie chodzi o emocje, 
zresztą bardzo czasami dra-

styczne, choć tylko werbalnie 
na szczęście wyrażane i myślę, 
że ten marsz był tego najlep-
szym dowodem, a pan nawią-
zał jeszcze do Kongresu Polska 
Wielki Projekt, to też wydaje 
mi się, że to jest takie charak-
terystyczne. Z jednej strony 
jedna strona rozmawia poważ-
nie o Polsce prezentując różne 
diagnozy, sytuacje zastana-
wiając się, prowadząc ideową 
dyskusję, a druga i to nawet nie 
dotyczy tych ludzi, którzy dość 
licznie pojawili się na tym mar-
szu, tylko tych polityków, któ-
rzy ich do tego zmobilizowali, 
zorganizowali. Ta druga strona 
w zasadzie żadnych argumen-
tów nie formułuje. Trudno so-
bie wyobrazić jakąkolwiek me-
rytoryczną, spokojną dyskusję 
z nimi.

Panie profesorze, marsz opo-
zycji, marsz Donalda Tuska 
jest obliczony na komunika-
cję wewnętrzną, ale czy zgo-
dziłby się pan z taką tezą, że 
jest to też część pewnej wali 
frakcyjnej mającej pokazać, 
że lider jest jeden, jest nim 
Donald Tusk. Wczoraj po 
marszu liderzy innych partii 
- Szymon Hołownia czy Wła-
dysław Kosiniak- Kamysz - 
nie przemawiali. Uważa pan, 
że scenariusz jednej listy na 
opozycji, jednego lidera to 
jest ten scenariusz, który cią-
gle jest jeszcze tam możliwy?
Ja nie przeceniałbym politycz-
nego znaczenia tego marszu. 
To było wydarzenie - ono po-
kazało rzeczywiście, że - o tym 
wiemy, to też pokazują son-
daże, że opozycja ma swoich 
zwolenników. Na pewno jest 
ich więcej niż było na ulicach 
Warszawy. Wiemy na pewno to, 
że Donald Tusk swoim powro-
tem przywrócił przewagę swo-
jej partii w ramach opozycji, 
ale ja bym z tego nie wyciągał 
żadnych wniosków co do tego, 
jakie będą nastroje na jesieni, 
jaki będzie wynik wyborów.

Jest  jeszcze  bardzo  dale-
ko, prawie, że pół roku.
I kto będzie na opozycji. Na 
pewno ten marsz jedno poka-
zał, bo ja akurat przechodzi-
łem, byłem zajęty swoimi spra-
wami, mam ważniejsze w życiu 
rzeczy do roboty niż obserwo-

wanie takich marszy i wypo-
wiedzi tych przywódców, ale 
jak wracałem z naszego kon-
gresu i szedłem przez tłum, 
który to tłum zaskoczył mnie 
pozytywnie, bo w zasadzie po-
mijając tam jakieś hasła, które 
niósł, nie był to tłum agre-
sywny i potem miałem okazję 
rozmawiać z kolegą z Francji 
i taki jeden wniosek się nasuwa 
obserwatora z zewnątrz i to jest 
bardzo ważne, żebyśmy o tym 
nie zapominali. Co widać? Ten 
marsz pokazuje przede wszyst-
kim, że Polska jest krajem wol-
ności politycznej. On jest jakby 
sprzeczny sam w sobie. Jego 
przesłanie to, które niosą ci lu-
dzie na hasłach i dramatyzują 
opowiadając o jakieś drama-
tycznej sytuacji, która ich wy-
prowadziła na ulice, to sam fakt 
tego marszu pokazuje, że jest 
zupełnie odwrotnie, a pod dru-
gie pokazuje i to jest też dość 
optymistyczne, co byśmy nie 
powiedzieli, że mimo wszystko 
w Polsce, jeśli porównamy te 
demonstracje do tych, które się 
odbywały niedawno w Paryżu - 
tu nie została stłuczona chyba 
ani jedna szyba, szamotano się 
chyba z dziennikarzem...

Jakość wydarzeń publicznych 
w Polsce, ale też jakość pre-
zentowania swoich poglądów 
politycznych jest zupełnie 
odmienna niż na zachodzie 
i chciałem też o to pana za-
pytać w kontekście książki, 
którą pan profesor właśnie 
opublikował w wydawnictwie 
Ośrodka Myśli Politycznej, 

książki zatytułowanej „Kur-
tyna podniesiona”. Stawia 
tam pan tezę, przynajmniej 
z tego, co wyczytałem na razie 
z zapowiedzi tej książki, że 
zachód zmierza do liberalnej 
post-demokracji i elementem 
jest z jednej strony kontrola 
wypowiedzi, mechanizmy 
cenzurujące wypowiedzi, ale 
z drugiej strony chyba pro-
blemy z wyrażeniem swoich 
poglądów. Czy uważa pan, że 
to zagrożenie, bo to jednak 
jest zagrożenie dla demokra-
cji, może się pojawić także 
u nas, czy to jest to, co będzie 
nas już trwale odróżniało od 
świata starego zachodu?
Wiemy wszyscy, że Polacy mają 
dużą skłonność do imitacji. Te 
wszystkie kierunki dosyć rady-
kalne, które pojawiły się w kra-
jach położonych na zachód od 
nas, są oczywiście w Polsce 
również reprezentowane, 
wszystkie te trendy kulturowe, 
obyczajowe. Jest tendencja po-
jawiająca się na naszych uni-
wersytetach, żeby ograniczać 
wolność słowa, ale zaczynają 
być zdominowane przez taką 
radykalną lewicę, która wyro-
sła z liberalizmu. W tym sensie 
jest to post-liberalna, z takiego 
trochę powściągliwego libera-
lizmu.

Czy jest się czego obawiać, 
pańskim zdaniem? Powinni-
śmy być czujni, jeśli chodzi 
o tę cenzurę przemysłową?
Myślę, że tak. Natomiast ciągle 
nasza kultura polityczna różni 
się na korzyść w stosunku do 
wielu krajów, co pokazuje wła-
śnie np. to, że jeżeli mówimy 
o agresji w sferze publicznej, 
to jednak jest to agresja głów-
nie werbalna, ale jest wyraź-
nie tak, jak wszędzie, daleko 
idąca w Polsce polaryzacja 
polityczna. Ona nie wyraża się 
tak gwałtownie, jak np. w przy-
padku Francji i poza tym nie 
zapominajmy, że Polska jest 
jednak wyjątkiem i to też takim 
wyjątkiem budzącym irytację, 
że w Polsce rządzą jednak tra-
dycjonaliści czy partia trady-
cjonalistyczna i dla wszystkich 
obserwatorów prawicowych, 
konserwatywnych, o umiar-
kowanie konserwatywnych 
poglądach, Polska jest takim 
źródłem nawet nadziei, że to 

my możemy poprowadzić prze-
miany polityczne w Europie.

To panie profesorze, o tych 
nadziejach chciałem poroz-
mawiać. Wracam do wydarze-
nia z weekendu, do Kongresu 
Polska Wielki Projekt, czy 
mógłby pan naszym słucha-
czom jedną czy dwie idee - 
najważniejsze, które pojawiły 
się na tym kongresie, o tych 
ideach opowiedzieć.
Tematem przewodnim była 
suwerenność i mówiliśmy np. 
tam, jeszcze wracając do kwe-
stii post-liberalizmu, jak się 
dziś zmienia polityka gospo-
darcza globalna, że wchodzi-
my w globalizację, że wszędzie 
widzimy wzrastającą rolę pań-
stwa w zarządzaniu gospo-
darką i przedstawiono polską 
strategię, polskie dotychcza-
sowe sukcesy i strategię na 
przyszłość. My tutaj byliśmy 
i wcześniej zauważyliśmy, że 
to tak właśnie należy, że należy 
odejść od prostego, anachro-
nicznego wyobrażenia o tym, 
czym jest gospodarka.
Czyli to już jest koniec globa-
lizacji - takiej, jaką pamiętam 
z lat 90, dwutysięcznych, to już 
jest powrót do polityki państw 
narodowych, można taką tezę 
postawić?

Tak, mówi się o bloku państw 
narodowych, o takich dużych 
podmiotach czy obszarach 
gospodarczych. To będzie 
jakaś modyfikacja. Pewna 
epoka się zamknęła nie tylko 
z powodu wojny na Ukrainie, 
ale również tych procesów 
gospodarczych, zmienionej 
polityki USA itd. Tak, że to 
jedna rzecz, myśmy poru-
szali też inne tematy mówiąc 
o kulturze w czasach wojny. 
Może ja powiem o dwóch 
sprawach, w których akurat 
uczestniczyłem. To panele, 
w których sam uczestniczy-
łem, współorganizowałem 
- jeden dotyczący reperacji, 
gdzie byli przedstawiciele 
dwóch plemion z Namibii, 
którzy mówili o ludobójstwie 
na początku XX wieku, co po-
kazuje, jak fałszywa jest nar-
racja, że to jacyś naziści, któ-
rzy pojawili się nie wiadomo 
skąd i dokonywali zbrodni. Te 
zbrodnie dokonywane w Eu-

ropie Środkowo-wschodniej 
- one z czegoś wyrosły, 
z pewnych tendencji kultu-
rowych,   z pewnych praktyk, 
które były już poprzednio i to 
było bardzo ciekawe. Byli tam 
też greccy uczestnicy. Wiemy, 
że to jest problem ogólny, pro-
blem zadośćuczynienia, spra-
wiedliwego pokoju, ale mó-
wiliśmy też w innym panelu 
o możliwości lepszej współ-
pracy polsko-francuskiej, 
a nawet trochę na wyrost za-
daliśmy pytanie, czy możliwe 
jest w przyszłości przywódz-
two francusko-polskie.

Jakie odpowiedzi? Jest to sce-
nariusz możliwy?
Historia jest zawsze otwarta 
i akurat ci młodzi publicyści, 
filozofowie francuscy, którzy 
tam byli, są wielkimi zwolenni-
kami takiego sojuszu nowego. 
Nad wszystkim trzeba popra-
cować.

To ja zapytam pana jako spe-
cjalistę od spraw niemiec-
kich, czy uważa pan, że gdy-
by zmieniła się konstrukcja 
polityczna w Niemczech 
i przywództwo przeszłoby 
z powrotem w ręce CDU - 
w  tym przypadku najbardziej 
prawdopodobnym kandyda-
tem byłby Friedrich Merz, czy 
uważa pan, że taka konstruk-
cja bardziej właśnie konser-
watywna z niemiecką CDU, 
nowe otwarcie też byłoby 
możliwe? Czy jesteśmy dale-
ko od tego scenariusza?
To jest tak, żeby zmiana nastą-
piła, pewnie musi też nastąpić 
głęboka refleksja w niemiec-
kich kręgach konserwatyw-
nych czy w Chrześcijańskiej 
Demokracji. Obserwujemy już 
w PE pewne zmiany. Np. wie-
my, że są takie dążenia, żeby 
poszerzyć grupę Europejskich 
Partii Ludowych, często nasz 
koledzy zagadują o różne rze-
czy. To jest możliwe, ale to 
zakłada jednak daleko idącą 
zmianę. Przeczytałem komen-
tarz dotyczący marszu napi-
sany przez Manfreda Webera, 
czyli szefa Europejskiej Partii 
Ludowej. To na pewno nie jest 
polityk, który jest zdolny do 
tego typu myślenia, ale szansa 
oczywiście jest.

Fot. Wojtek Wardejn (Radio Poznań)

Dramatyczna sytuacja wyprowadziła opozycje na ulice?

13 czerwca w Poznań Con-
gress Center na terenie Mię-
dzynarodowych Targów Po-
znańskich odbył się Konwent 
Marszałków Województw RP.

Całość podzielono na trzy 
panele. Pierwszy dotyczył 
obecności wojsk amerykań-
skich na terenie polskich 
regionów, na kolejnym oma-
wiano kwestię integracji 
obcokrajowców na polskim 
rynku pracy, a podczas 
ostatniego panelu mówiono 
o zarządzaniu środowiskiem 
o ochronie klimatu.

Po zakończenie pierwszej 
części odbyła się konferen-

cja prasowa podczas której 
przedstawiono kwestię obec-
ności wojsk amerykańskich 
w Polsce. Mogliśmy usłyszeć 
wypowiedzi gospodarza kon-
wentu Marszałka Wojewódz-
twa Wielkopolskiego Marka 
Woźniaka. Wystąpili też ze 
strony Stanów Zjednoczo-
nych – gen. dyw. Jeffrey Bro-
adwater – Zastępca Dowód-
cy V Korpusu Sił Lądowych 
USA, pułk. Jorge M. Fonseca 
- Dowódca Garnizonu Sił Lą-
dowych USA w Polsce, Joh-
natan Cebra -  Rzecznik Am-
basady USA w Polsce, oraz za 
strony polskiej Norbert Choj-

nacki - Zastępca Dowódcy 2 
Skrzydła Lotnictwa taktycz-
nego w Poznaniu.

Mówiono głównie o zna-
czeniu stacjonowania wojsk 
amerykańskich na terenie 

naszego kraju. Czas, w któ-
rym obecnie znalazła się Eu-
ropa to okres konfliktu zbroj-
nego na Ukrainie. Wojny, 
która ma ogromny wpływ na 
poczucie bezpieczeństwa na-
rodów na naszym kontynen-
cie. Stąd obecność amery-
kańskich jednostek w ramach 
NATO także na terenie Pol-
ski, pozwala czuć się bardziej 
bezpiecznym. Mówiono tak-
że o perspektywach zakupu 
nowych samolotów F35 dla 
polskich sił powietrznych. 
Ale stacjonowanie żołnierzy 
USA to także sprawdzian dla 
naszych obywateli. Jednak 

tu można mówić w zasa-
dzie jedynie o pozytywnych 
aspektach odnajdywania się 
żołnierzy amerykańskich 
w polskim społeczeństwie, 
a z drugiej strony o większym 
poczuciu bezpieczeństwa Po-
laków. To bardzo istotne, bo 
konflikt zbrojny u naszych 
granic to także obawy o pokój 
w kraju. Stąd obecność żoł-
nierzy Armii Amerykańskiej 
pozwala nam na większy 
komfort życia codziennego.

Takie przesłania płynęły 
z wypowiedzi zarówno strony 
polskiej jak i amerykańskiej.

Tekst i zdj.: Andrzej Błaszczak

Konwent Marszałków Województw RP
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OGŁOSZENIE O PRZETARGU

Burmistrz Trzciela ogłasza w dniu 06 lipca 2023 roku o godzinie 9 30 I przetarg ustny
nieograniczony na sprzedaż nieruchomości niezabudowanej, stanowiącej własność
Gminy Trzciel, położonej w Trzcielu Ob. I składającej się z działki o numerze
ewidencyjnym 353/131 o powierzchni 1.211 m2 .

Cena wywoławcza 67.158,00 zł (tym  VAT  23%  12.558,00 zł).
Osoby biorące udział w przetargu zobowiązane są wpłacić wadium w wysokości
6.715,80 zł na konto Gminy Trzciel w Lubuskim Banku Spółdzielczym Międzyrzecz
Oddział Trzciel nr  23 8367 0000 0060 0255 6000 0009 w terminie do dnia 03 lipca
2023 roku. Osoba która, w wyniku przetargu zaoferuje najwyższą cenę za
przedmiotową działkę dodatkowo winna będzie pokryć koszty związane 
z przygotowaniem działki do sprzedaży w tym:

- operatu szacunkowego sporządzonego przez uprawnionego rzeczoznawcę

- wypisu z rejestru gruntów oraz wyrysu z mapy ewidencyjnej

w kwocie: 814,20 zł, która zostanie doliczona do ceny ustalonej w trakcie przetargu.

Pozostała reszta ceny uzyskana w przetargu winna być uiszczona przez nabywcę do
dnia zawarcia umowy notarialnej.

Przetarg odbędzie się w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu, w Sali Narad.

Zastrzega się  prawo odwołania przetargu bez podania przyczyn.

Burmistrz Trzciela

 Jarosław Kaczmarek

OGŁOSZENIE O PRZETARGU

Burmistrz Trzciela ogłasza w dniu 06 lipca 2023 roku o godzinie 10 30 I przetarg ustny
nieograniczony na sprzedaż nieruchomości niezabudowanej, stanowiącej własność
Gminy Trzciel, położonej w Trzcielu Ob. I składającej się z działki o numerze
ewidencyjnym 353/133 o powierzchni 761 m2 .

Cena wywoławcza 42.189,00  zł (tym  VAT  23%  7.889,00 zł).
Osoby biorące udział w przetargu zobowiązane są wpłacić wadium w wysokości
4.218,90 zł na konto Gminy Trzciel w Lubuskim Banku Spółdzielczym Międzyrzecz
Oddział Trzciel nr  23 8367 0000 0060 0255 6000 0009 w terminie do dnia 03 lipca
2023 roku. Osoba która, w wyniku przetargu zaoferuje najwyższą cenę za
przedmiotową działkę dodatkowo winna będzie pokryć koszty związane 
z przygotowaniem działki do sprzedaży w tym:

- operatu szacunkowego sporządzonego przez uprawnionego rzeczoznawcę

- wypisu z rejestru gruntów oraz wyrysu z mapy ewidencyjnej

w kwocie: 814,20 zł, która zostanie doliczona do ceny ustalonej w trakcie przetargu.

Pozostała reszta ceny uzyskana w przetargu winna być uiszczona przez nabywcę do
dnia zawarcia umowy notarialnej.

Przetarg odbędzie się w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu, w Sali Narad.

Zastrzega się  prawo odwołania przetargu bez podania przyczyn.

Burmistrz Trzciela

 Jarosław Kaczmarek

OGŁOSZENIE O PRZETARGU

Burmistrz Trzciela ogłasza w dniu 06 lipca 2023 roku o godzinie 10 00 I przetarg ustny
nieograniczony na sprzedaż nieruchomości niezabudowanej, stanowiącej własność
Gminy Trzciel, położonej w Trzcielu Ob. I składającej się z działki o numerze
ewidencyjnym 353/132 o powierzchni 672 m2 .

Cena wywoławcza 37.269,00 zł (tym  VAT  23%  6.969,00  zł).
Osoby biorące udział w przetargu zobowiązane są wpłacić wadium w wysokości
3.726,90 zł na konto Gminy Trzciel w Lubuskim Banku Spółdzielczym Międzyrzecz
Oddział Trzciel nr  23 8367 0000 0060 0255 6000 0009 w terminie do dnia 03 lipca
2023 roku. Osoba która, w wyniku przetargu zaoferuje najwyższą cenę za
przedmiotową działkę dodatkowo winna będzie pokryć koszty związane 
z przygotowaniem działki do sprzedaży w tym:

- operatu szacunkowego sporządzonego przez uprawnionego rzeczoznawcę

- wypisu z rejestru gruntów oraz wyrysu z mapy ewidencyjnej

w kwocie: 814,20 zł, która zostanie doliczona do ceny ustalonej w trakcie przetargu.

Pozostała reszta ceny uzyskana w przetargu winna być uiszczona przez nabywcę do
dnia zawarcia umowy notarialnej.

Przetarg odbędzie się w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu, w Sali Narad.

Zastrzega się  prawo odwołania przetargu bez podania przyczyn.

Burmistrz Trzciela

 Jarosław Kaczmarek

„Burmistrz Trzciela informuje, że w siedzibie Urzędu Miejskiego w Trzcielu został
wywieszony wykaz numer 393/2023 nieruchomości komunalnych przeznaczonych
do sprzedaży.”                        

Atrakcyjna praca stacjonarna  
w sympatycznym zespole

WYMAGANIA:
•	 Komunikatywność
•	 Chęć	do	pracy

ZADANIA:
•	 Telefoniczny kontakt z Klientem
•	 Doradztwo	w	zakresie	doboru	optymanych	rozwiązań	 
dla	przydomowych	oczyszczalni	ścieków

Grodzisk	Wielkopolski 
ul.	Zdrojowa	51

Zainteresowanych prosimy o wysłanie CV  
wraz z listem motywacyjnym na adres
poczta@haba.pl

Zatrudnimy 

Doradców  
Technicznych

zapewniamy
szkolenie

30 lat  
na rynku!

Bank Spółdzielczy w Siedlcu współpracuje z szkołami podstawowymi oraz zespołami 
szkolno – przedszkolnymi w których działa 15 SKO. Dzieci wiedzą, że trzeba i warto 
oszczędzać bo bez tego nie będzie można realizować przyjemności i marzeń. Wiedzą 
także, że w zdobywaniu pieniędzy może pomóc Bank.  
Pierwsze kontakty z dziećmi Bank nawiązuje uczestnicząc w pasowaniu dzieci klas 
pierwszych oraz przyjęciu ich do grona członków SKO. Otrzymana książeczka SKO to 
pierwsze mini konto, na którym dziecko odkłada swoje kieszonkowe. W szkołach orga-
nizowane są inne promocje propagujące idee oszczędzania wśród dzieci i młodzieży, 
to konkursy plastyczne, wystawy, gazetki szkolne czy zbiórki na cele charytatywne. 
Oprócz produktów bankowych, udziału w konkursach, korzystnego oprocentowania 
środków na rachunku oszczędnościowym Bank wyróżnił  w roku szkolnym 2022/2023 
Szkolne Kasy Oszczędności działające przy Szkołach Podstawowych w Tuchorzy, Wro-

niawach, Adamowie, Starej Dąbrowie, Siedlcu, 
Łomnicy, Kopanicy oraz Nowym Kramsku, 

Podmoklach Małych i Chobienicach. 
Wyróżnionym gratulujemy a opieku-

nom życzymy dalszych sukcesów 
i satysfakcji z wykonywanej pracy. 
Dla dzieci w wieku 7-13 lat pro-
muje Bank kartę przedpłaconą, 
która umożliwia dostęp do pie-
niędzy przez całą dobę. 

Z okazji Dnia Dziecka wszystkim 
dzieciom i młodzieży życzymy uda-

nych wakacji.
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Na sesji absolutoryjnej 14 
czerwca 2023 r. Wójt Jan 
Broda przedstawił radnym 
i mieszkańcom Raport o sta-
nie gminy Komorniki za 2022 
rok. 

Skupił się na dobrej kondy-
cji finansowej gminy i umie-
jętnym wykorzystywaniu 
środków zewnętrznych do 
realizacji strategicznych ce-
lów. Aż 66 milionów zł prze-
znaczonych na inwestycje, 
planowa kontynuacja i roz-
poczęcie ważnych projektów 
drogowych to wg Wójta re-
alizacja priorytetowych za-
łożeń. 

Otwarty w tym roku wia-
dukt na ul. Kolejowej w Ple-
wiskach o strategicznym zna-
czeniu dla mieszkańców 
gmin Komorniki, Dopiewa 
i Poznania, zakończenie 
I etapu przebudowy ul. Got-
tlieba Daimlera w Komorni-
kach i planowe rozpoczęcie 
etapu II, tunel na granicy  
z Poznaniem – to sztandarowe 
inwestycje minionego roku.   

Także kubaturowe pro-
jekty postępowały zgodnie 
z planem: budowa pełnowy-
miarowej sali sportowej przy 
szkole w Chomęcicach, bu-
dowa nowego Domu Kultury 
w Szreniawie i rozbudowa 
szkoły nr 2 w Plewiskach.  

Jan Broda zaznaczył, że 
Komorniki to gmina przy-
jazna mieszkańcom, m.in. 
dlatego, że dzięki stosowanej 
polityce podatkowej w ich 
kieszeniach zostało ponad 7 
milionów zł. Gmina nie sto-
suje maksymalnych stawek 
podatku od nieruchomości. 
Wójt podziękował za dobry 
rok swoim współpracowni-
kom, radnym, sołtysom oraz 
partnerom.  

Nad Raportem wywiązała 
się dyskusja, w której radni 
oceniali stan gminy i wyniki 
jej zarządzania w ubiegłym 
roku. Podkreślali pozytywną 
ocenę działań w gminie, ko-
mentując jednak, że zawsze 
może być lepiej. W dyskusji 
poruszane były m.in. kwe-

stie gospodarki odpadami, 
inwestycji drogowych, pla-
nowania przestrzennego 
i dobrze ocenianej oświaty. 
Debatę zdominował temat 
dyrektora Gminnego Ośrod-
ka Kultury. 

Radni udzielili Wójtowi 
wotum zaufania 12 głosami, 
7 radnych zagłosowało prze-
ciw, nikt nie wstrzymał się od 
głosu.  

Na tym samym posie-
dzeniu, radni przyjmowali 
sprawozdanie finansowe za 
2022 rok. Skarbnik, Magda-
lena Surdyk przedstawiła 
szczegółowe podsumowanie 
realizacji budżetu i pozytyw-
ne opinie Regionalnej Izby 
Obrachunkowej oraz Komisji 
Rewizyjnej. 

Budżet Gminy Komorniki 
na rok 2022 wynosił po stro-

nie dochodów 201.385.623,68 
zł, a po stronie wydatków 
204.345.848,68 zł. Po wpro-
wadzonych w ciągu roku 
22 zmianach do budżetu, 
na koniec 2022 r. dochody 
kształtowały się na poziomie 
232.357.944,66 zł, a wydatki 
278.306.747,66 zł. 

Suma dochodów do budże-
tu gminy Komorniki wyniosła 
w 2022 roku 235.465.558,04 
zł, (101,34% planu), co daje 
7.768 zł w przeliczeniu na jed-
nego mieszkańca. 

W budżecie gminy Komor-
niki wpływy z tytułu podat-
ku dochodowego od osób 
fizycznych wynosiły 2,3 tys. 
złotych na mieszkańca, nato-
miast dochód z tytułu podat-
ków dochodowych od osób 
prawnych wynosił 353 zł na 
mieszkańca. 

Największą część docho-
dów stanowiły wpływy z po-
datku PIT (69.074.710,26 zł) 
i z podatku CIT (12.692.918 
zł). Wpływy z podatku od 
nieruchomości w 2022r. wy-

niosły 8.756.471,09 zł od osób 
fizycznych i 34.197.651,03 zł 
od osób prawnych

Wydatki z budżetu gmi-
ny zrealizowano na pozio-
mie 252.338.287,82 zł, co 
daje 8.324 zł na jednego 
mieszkańca (90.97% planu). 
Największa część budżetu 
gminy Komorniki - 41.9% zo-
stała przeznaczona na oświa-
tę i wychowanie. 

Zadłużenie gminy na 
koniec roku wynosiło 
32.669.625,00 zł, składają się 
na nie pożyczki w WFOŚiGW 
w kwocie 1.616.625,00 zł i ob-
ligacje komunalne w kwocie 
31.050.000,00 zł. 

Zaległości podatkowe na 
dzień 31 grudnia 2022 r. wy-
niosły 3.558.895,13 zł. , 

Za udzieleniem Wójtowi 
absolutorium głosowało 13 
radnych, 7 wstrzymało się od 
głosu,  nikt nie był przeciw. 
Wójt i Przewodniczący Rady 
Gminy złożyli podziękowa-
nia Pani Skarbnik, Magdale-
nie Surdyk.  

Absolutorium i wotum zaufania dla Wójta

3 czerwca br. na terenie Mu-
zeum Narodowego Rolnictwa 
i Przemysłu Rolno-Spożyw-
czego w Szreniawie odbyły 
się XXIX Dni Gminy Komor-
niki. Na mieszkańców i gości 
czekały liczne atrakcje.

Przez wiele godzin na 
scenie występowali lokalni 
artyści: dzieci z gminnych 
przedszkoli, uczniowie miej-
scowych szkół, umiejętności 
zaprezentowały grupy ba-
letowe, jazzowe, miejscowe 
zespoły i indywidualni wyko-
nawcy z terenu gminy, m.in. 
Zuzanna Talkowska, Leon 
Mitschke, Radosław Lubkow-
ski i chór „Feeling”, duet Iza 
i Marta, „Aspirynki”, „Ko-
morniczanie”, Zofia Liwer-
ska z zespołem. Tegoroczna 
gwiazdą wieczoru był Rafał 
Brzozowski. 

Oferta gastronomiczna 
była bardzo szeroka, nie 
brakowało stoisk z dobrym 
jedzeniem i napojami, z któ-
rych największym powodze-
niem cieszyło się piwo z miej-
scowego browaru.

Nie zabrakło i czegoś dla 
ducha. Biblioteka Publiczna 
Gminy Komorniki zorgani-
zowała spotkania autorskie 
z mieszkającymi w gminie 
pisarzami – Adrianną Klarą 
Kłosińską i autorem poczyt-
nych kryminałów Adrianem 
Ksyckim. Chętni mogli zdo-
być autograf na zakupionym 
egzemplarzu książki.

Jak zwykle najwięcej 
atrakcji przygotowanych 
było dla najmłodszych. Cze-
kały na nich dmuchańce, 
zjeżdżalnie. GOSIR przy-
gotował zabawy ruchowe 
i sprawnościowe. Z bliska 
można było obejrzeć, w to-
warzystwie dorosłych, naj-
nowocześniejszy autobus 
jeżdżący w barwach PUK 

Komorniki, z napędem elek-
trycznym.

W  przeddzień obcho-
dów Dni Gminy Komorniki, 
w Centrum Tradycji i Kultury 
odbyło się Spotkanie Przy-
jaciół Gminy Komorniki, na 
którym tradycyjnie wręczo-
ne zostały statuetki Bene Me-
ritus.

Wśród gości obecni byli 
m.in. przedstawiciele par-
lamentu, samorządu woje-
wódzkiego i  powiatowego, 
samorządów sąsiednich 
gmin. Obecni byli gminni 
radni, kierownictwo gmin-
nych instytucji, kół gospodyń 
i  działających stowarzyszeń. 
Spotkanie prowadzili Olga 
Karłowska, sekretarz gminy 
i  Tomasz Stellmaszyk, za-
stępca wójta.

Spotkanie rozpoczęło się 
od występu pianisty i  sakso-
fonisty Teatru Muzycznego, 
wykonujących utwór „Simply 
the Best” zmarłej niedawni 
Tiny Turner. Użyty został 
fortepian Yamaha podaro-
wany Gminnemu Ośrodkowi 
Kultury przez Teatr Muzycz-
ny. Przemysław Kieliszewski, 
dyrektor tej artystycznej in-
stytucji zapowiedział bliską 
współpracę z gminą.

Po przemówieniu wójta 
Jana Brody przyszła pora na 
wręczenie dorocznych na-
gród statuetek Bene Meritus 
dla osób szczególnie zasłużo-
nych dla rozwoju i  promocji 
Gminy Komorniki. Statuet-
ki zaprojektował Kazimierz 
Rafalik. Do tej pory, od 2004 
roku, w ten sposób wyróżnio-
ne zostało 87 osób. 

Statuetki Bene Meritus 
2023 otrzymali:

Kazimierz Raduszkiewicz 
– Dyrektor, Członek Zarzą-
du POLWAR S.A. GDAŃSK 
- za ekspresową budowę wia-

duktu w  ciągu ul. Kolejowej 
w Plewiskach

Dariusz Szewczyk – Wła-
ściciel firmy REMBUD 
- za sprawną realizację bu-
dów: budynku OPS, szkoły 
z  boiskiem w  Plewiskach 
i Domu Kultury w Szreniawie

Marek Nitkowski – Prezes 
Zarządu Koleje Wielkopolskie 
- za 9-letnią współpracę 
w  projekcie „Podróż Pod 
Parą”

Urszula Kolińska – Rad-
na, Wiceprzewodniczą-
ca Rady Gminy Komorniki 
- za wieloletnią pracę peda-
gogiczną w  szkołach i  spo-
łeczną w Radzie Gminy

Barbara Koralewska-
-Idzikowska – Dyrektor 
Szkoły Podstawowej nr 2 
im. Edwarda hr. Raczyń-
skiego w  Komornikach 
- za wieloletnią pracę wycho-
wawczą oraz efektywne kie-
rowanie gminnymi placów-
kami oświatowymi

Robert Katafiasz – Prezes 

Zarządu Nagel Polska Sp. z o.o. 
- za etyczne prowadzenie fir-
my o zasięgu międzynarodo-
wym i  promocję jej siedziby 
w Komornikach

Paweł Katarzyński  – Dy-
rektor Wielkopolskiego Za-
rządu Dróg Wojewódzkich 
„za miłość do dwóch kółek”, 
efektywną poprawę komfor-
tu rowerzystów na drogach 
w gminie Komorniki

Marcin Zaorski – Dy-
rektor Grupy Kontrak-
tu firmy BUDIMEX S.A. 
Polska Oddział Poznań 
- za realizację zgodnie z  pla-
nem etapów budowy węzła 
transportowego wraz z tune-
lem pod linią E20 w ciągu ul. 
Grunwaldzkiej

To nie były jedyne od-
znaczenia tego wieczoru. 
Towarzystwo im. Hipolita 
Cegielskiego zadecydowało 
o  przyznaniu dwom osobom 
z  gminy Komorniki medali 
Labor Omnia Vincit, za krze-
wienie pracy organicznej. 
Z  rąk wójta Jana Brody przy-
jęli je Dorota Trocha, radna, 
sołtys Chomęcic i  Andrzej 
Jezierski, prezes PUK Komor-
niki.

Następnie artyści Teatru 
Muzycznego wykonali kilka 
znanych utworów musica-
lowych, po czym głos zabra-
li goście. Marian Adamski, 
przewodniczący Rady Gmi-
ny wygłosił toast. Podzięko-
wał za dobrą pracę radnym, 
przedsiębiorcom, pracowni-
kom samorządowych insty-
tucji. Życzył gminie rozwoju 
i pomyślności.

Na zakończenie wieczoru 
przed gośćmi wystąpiło trio 
Violladies. Panie brawuro-
wo grające na elektrycznych: 
altówce, skrzypcach i  harfie 
porwały publiczność, nie 
obyło się bez bisowania.

Dni Gminy Komorniki 2023
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MIASTO KOŚcIAN

W piątek 2 czerwca 2023 r. 
uroczystą sesją Rady Miej-
skiej Kościana zainaugu-
rowane zostały obchody 
„Święta Miasta – Rozrywka 
ze smakiem”.

Jej obrady rozpoczął Prze-
wodniczący Rady Miejskiej 
Kościana Dawid Olejni-
czak i przedstawił pokrótce 
ważniejsze osiągnięcia sa-
morządu miasta Kościana, 
zwłaszcza realizowane na 
szeroką skalę inwestycje, 
przeobrażające przestrzenie 
publiczne w miejsca, któ-
re będą służyć kościańskiej 
społeczności przez wiele lat. 
Podczas sesji prof. Violetta 
Julkowska wygłosiła wy-
kład okolicznościowy pod 
tytułem ,,Szkoła na miarę 
przyszłych pokoleń. Stulecie 
pierwszej matury w Gimna-
zjum i Liceum w Kościanie 
1923-2023”. Sesja była oka-
zją do uhonorowania osób 
zasłużonych dla miasta Sta-
tuetką Nagrody „Kościan 
Dziękuje”. Kapituła Nagrody 
Miasta Kościana „Kościan 
Dziękuje” wyłoniła czterech 
laureatów, którzy wybitnie 
przyczynili się do rozwoju 
miasta. Burmistrz Miasta 
Kościana Piotr Ruszkiewicz 
wręczył statuetki „Kościan 
Dziękuje”: Stowarzyszeniu 
Absolwentów Gimnazjum 
i Liceum w Kościanie – za 
wyjątkową w skali kraju, 
wieloletnią, wielopokolenio-
wą, bogatą i wielostronną 
działalność na rzecz szko-
ły i miasta między innymi 
poprzez inicjowanie i po-
pieranie badań naukowych 
i twórczości związanych 
z historią szkoły i jej absol-
wentów oraz za materialne 
wspieranie uczniów i szkoły; 
Pani Małgorzacie Andersz – 
za wypracowanie i realizację 
strategii budowania spój-
nego systemu szkolnego za-
pewniającego wysoką jakość 
nauczania w I Liceum Ogól-
nokształcącym im. Oskara 
Kolberga w Kościanie opar-
tego na hasłach: „Nauczanie 
ku przyszłości” i  „Uczeń jest 

najważniejszy” oraz za pro-
mowanie tożsamości „kol-
bergowicza” i marki kościań-
skiego liceum; Mirosławowi 
Litke – za nacechowane lo-
kalnym patriotyzmem dzia-
łania gospodarcze i społecz-
ne, dzięki którym Kościan 
zyskał nowe miejsca pracy 
i wpływy podatkowe, za ak-
tywność na rynku mieszkań 
na wynajem mającą wpływ 
na poprawę warunków życia 
wielu mieszkańców oraz za 

wspieranie wydarzeń kultu-
ralnych i sportowych, w tym 
funkcjonowania Basket Club 
Obra Kościan; Międzyszkol-
nemu Klubowi Sportowemu 
„Tęcza” Folplast Kościan – za 
pięćdziesięcioletnią aktyw-
ność sportową na rzecz roz-
woju sportu w Kościanie, za-
angażowanie w budowanie 
znakomitej organizacji kul-
tury fizycznej oraz kreowa-
nie pozytywnego wizerunku 
miasta oraz liczne sukcesy 
sportowe. Nagrody za osią-
gnięcia w nauce przyznano 
również najzdolniejszym 
uczniom kościańskich szkół. 
Przyznano także nagrody za 
osiągnięcia sportowe. W czę-
ści artystycznej wystąpiła 
pochodząca z Kościana wo-
kalistka Maja Kolanoś. Wrę-
czono także nagrody Sto-
warzyszenia Absolwentów 
Gimnazjum i Liceum w Ko-
ścianie za najlepsze wyniki 
w nauce. Nagrody wręczono 
również laureatom konkursu 
„Dezydery Chłapowski - Ży-
cie i dzieło”, który zorgani-
zowała Fundacja „Bonum 
adipisci” - Dążyć do dobra 
we współpracy ze Stowarzy-
szeniem Oświatowym im. 
Dezyderego Chłapowskie-
go. Wręczono także medale 
okolicznościowe Kurkowego 
Bractwa Strzeleckiego z Ko-
ściana.

Następnie rozpoczęły 
się liczne atrakcje plenero-
we w Kościanie w ramach 
„Święta Miasta – Rozrywka 
ze Smakiem” Organizatorzy 
przygotowali zlot foodtruc-
ków, koncerty, strefę dziecka 
oraz mnóstwo innych atrak-
cji, a wszystko to na Placu 
Wolności i scenie plenero-
wej KOK. Ponadto na terenie 
miasta odbywały się także 
wydarzenia towarzyszące 
m.in.: Międzyszkolny Tur-
niej Street Handball Ulicz-
nej Piłki Ręcznej, Zawody 
Strzeleckie z okazji Święta 
Miasta o Puchar Burmistrza 
Miasta Kościana czy Turniej 
Siatkówki Plażowej o Puchar 
Burmistrza Miasta Kościana.

Święto Miasta - Rozrywka ze smakiem

AUTORYZOWANY DEALER: 
Nowy Tomyśl  ul. Kolejowa 17 – tel. 61 442 40 85,
               tel.  kom 602 775 274
Zbąszyń  ul. Poznańska 42 – tel. 68 386 75 04

STIHL MS-162 
PILARKA SPALINOWA
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Ogłoszony został przetarg 
na budowę i modernizację 
obiektów kubaturowych peł-
niących funkcje oświatowe 
i kulturalne w gminie Wolsz-
tyn wraz z budową sieci wo-
dociągowej do Nowej Obry. 
Zadanie to obejmuje adapta-
cję poddasza budynku Przed-
szkola nr 1 w Wolsztynie 
celem utworzenia nowych 
miejsc edukacji przedszkol-
nej, budowę świetlicy wiej-
skiej w Nowej Obrze wraz 
z infrastrukturą techniczną 
i miejscami postojowymi, 
termomodernizację Zespo-
łu Szkolno-Przedszkolnego 
w Świętnie, modernizację 
energetyczną Szkoły Podsta-
wowej nr 3 w Wolsztynie.

Adaptacja poddasza  
w Przedszkolu nr 1
W przypadku adaptacji 

poddasza budynku Przed-
szkola nr 1 w Wolsztynie 
celem utworzenia nowych 
miejsc edukacji przedszkol-
nej prace obejmować będą 
wykonanie robót budowla-
nych polegających na zmia-
nie sposobu użytkowania 
poddasza istniejącego obiek-
tu na dwie sale przedszkolne 
wraz z towarzyszącymi po-
mieszczeniami sanitarnymi 
(toalety i zmywalnie naczyń) 
oraz dostosowanie budynku 
do przepisów przeciwpoża-
rowych. W zakresie ochrony 
p.poż. poddasze budynku zo-
stanie wyposażone w system 
sygnalizacji pożarowej oraz 
zapewnione zostanie połą-
czenie ze Stanowiskiem Kie-
rowania Państwowej Straży 
Pożarnej. Zapewnione będą 
dodatkowe wyjścia ewaku-
acyjne z pierwszego piętra 
oraz poddasza poprzez ze-
wnętrzną ewakuacyjną sta-
lową klatkę schodową.

Ponadto zakres robót obej-
muje m.in. przebudowę wej-
ścia do budynku na elewacji 
wschodniej, impregnację 
ogniową wybranych ele-
mentów budynku, budowę 
ścian działowych, wyrów-
nanie podłóg, wykonanie 
prac instalacyjnych i wykoń-
czeniowych (głównie na 
poddaszu), montaż stolarki 
okiennej i drzwiowej, mon-
taż wykładzin obiektowych, 
a także wyposażenie zmy-
walni naczyń w meble ze stali 
nierdzewnej.

Modernizacja energetyczna 
Szkoły Podstawowej nr 3  
w Wolsztynie
Wśród inwestycji jakie 

w tym roku będą realizowane 
w ramach zadania dotyczą-
cego budowy i modernizacji 
obiektów kubaturowych peł-
niących funkcje oświatowe 
i kulturalne w gminie Wolsz-
tyn jest m.in. modernizację 
energetyczną Szkoły Pod-
stawowej nr 3 w Wolsztynie. 
Ogłoszony został już przetarg 
na realizację tego zadania. 

Zakres robót obok wyko-
nanie dokumentacji projek-
towej termomodernizacji 

obiektu obejmuje bardzo 
szeroki zakres robót bu-
dowlanych, w tym m.in.: 
termomodernizację ścian 
budynku płytą styropiano-
wą fasadową, termomoder-

nizację ścian przyziemia na 
całym dostępnym obwodzie 
wraz z wykonaniem izolacji 
przeciwwilgociowej, termo-
modernizacja ścian funda-
mentowych i ścian piwnic na 

całej wysokości, odtworzenie 
lub wykonanie od podstaw 
opaski wokół budynku, ter-
momodernizacja stropoda-
chu, wymiana instalacji od-
gromowej dla części obiektu 

podlegającej termomoder-
nizacji, wymiana rynien 
i rur spustowych, wymiana 
części okien, montaż żaluzji 
zewnętrznych sterowanych 
elektrycznie na wszystkich 
oknach elewacji południo-
wej oraz wymiana drzwi ze-
wnętrznych w całym budyn-
ku, wymiana czterech sztuk 
daszków zlokalizowanych 
nad drzwiami, wymiana na-
wierzchni schodów i pode-
stów zewnętrznych na płyt-
ki zewnętrzne o właściwej 
klasie odporności na mróz 
i antypoślizgowości wraz 
z wymianą zewnętrznych 
pochwytów i balustrad na 
elementy ze stali nierdzew-
nej, wymiana nawierzchni 
schodów, pochylni i pode-
stów zewnętrznych na płyt-
ki zewnętrzne o właściwej 
klasie odporności na mróz 
i antypoślizgowości, wymia-
na parapetów zewnętrznych 
w częściach budynku podda-
wanych termomodernizacji 
i wymianie okien.

Prace polegać będą także 
na pełnej i kompletnej mo-
dernizacji kotłowni gazowej, 
montażu zaworów termo-
statycznych na wszystkich 
istniejących grzejnikach. 
W pomieszczeniu dużej sali 
gimnastycznej wykonana zo-
stanie automatyzacja i regu-
lacja pracy wentylacji, odzysk 
ciepła powietrza wywiewa-
nego w wymienniku krzyżo-
wym, demontaż ogrzewania 
promiennikowego, podłącze-
nie do kotła kondensacyjne-
go oraz montaż nagrzewnic 
wodnych i bezkanałowej 
wentylacji nawiewno-wy-
wiewnej z odzyskiem ciepła 
w wymienniku krzyżowym.

Termomodernizacja Zespołu 
Szkolno-Przedszkolnego  
w Świętno
W ramach zadania doty-

czącego budowy i moderni-
zacji obiektów kubaturowych 
pełniących funkcje oświa-
towe i kulturalne w gminie 
Wolsztyn zrealizowana zo-
stanie m.in. termomoder-
nizacja Zespołu Szkolno-
-Przedszkolnego w Świętnie. 
Ogłoszony został już przetarg 
na realizację tego zadania. 

Inwestycja polegać bę-
dzie na termomodernizacji 
obiektu oraz rozbudowę, 
przebudowę i zmianę spo-
sobu użytkowania części 
sali gimnastycznej na sale 
dydaktyczne wraz z budo-
wą infrastruktury towarzy-
szącej. W ramach zadania 
nastąpi zmiana kubatury 
i powierzchni zabudowy ist-
niejącego budynku, dostoso-
wanie stalowej konstrukcji 
dachu sali gimnastycznej 
do przepisów przeciwpoża-
rowych poprzez rozbiórkę 
istniejącego pokrycia dacho-
wego i płatwi, malowanie 
farbami ogniochronnymi 
i ułożenie nowych płatwi 
oraz nowej płyty warstwo-
wej. Ponadto przewiduje się 
zagospodarowanie terenu 

poprzez budowę drogi poża-
rowej.

Zakres robót obejmie m.in. 
wykonanie stropodachu 
z konstrukcją z płyt stropo-
wych oraz dachu w konstruk-
cji drewnianej nad częściami 
rozbudowywanymi wraz 
z ociepleniem i warstwami 
pokrycia dachowego, wy-
konanie częściowo nowej 
konstrukcji i pokrycia dachu 
sali gimnastycznej wraz z za-
bezpieczeniem pożarowym, 
montaż stolarki okiennej 
i drzwiowej, montaż żaluzji 
zewnętrznych, termomo-
dernizacja części istniejącej 
i rozbudowywanej (ściany, 
stropodachy), wykonanie 
elewacji, tynkowanie i szpa-
chlowanie ścian, wykonanie 
posadzek.

Wykonane będą też roboty 
branży drogowej – wybudo-
wana zostanie droga poża-
rowa, chodniki oraz zjazd 
z drogi powiatowej.

Powstanie także nowe 
przyłącze gazu a także insta-
lacje gazowa, wodociągowa, 
kanalizacji sanitarnej, ka-
nalizacji deszczowej, wenty-
lacji (w tym wentylacji me-
chanicznej), teletechniczne 
i elektryczne, w tym odgro-
mowa. Rozbudowa zostanie 
również instalacja centralne-
go ogrzewania.

Budowa świetlicy wiejskiej 
w Nowej Obrze wraz z infra-
strukturą techniczną i miejscami 
postojowymi
Ogłoszony został przetarg 

na budowę i modernizację 
obiektów kubaturowych peł-
niących funkcje oświatowe 
i kulturalne w gminie Wolsz-
tyn wraz z budową sieci wo-
dociągowej do Nowej Obry. 
Jednym z zadań które objął 
przetarg jest budowa świe-
tlicy wiejskiej w Nowej Obrze 
wraz z infrastrukturą tech-
niczną i miejscami postojo-
wym.  

Inwestycja obejmie budo-
wę budynku świetlicy jako 
obiektu parterowego z pod-
daszem nieużytkowym, wol-
nostojącego, murowanego, 
wznoszonego w technologii 
tradycyjnej, z wszystkimi 
instalacjami, w tym insta-
lacjami prowadzonymi na 
zewnątrz budynku. Powsta-
ną instalacje elektryczna, 
odgromowa, wodociągowa, 
kanalizacyjna, wentylacji, 
w tym wentylacji mecha-
nicznej, klimatyzacji gazo-
wa, grzewcza. Obiekt będzie 
miał powierzchnię użytkową 
177,12 m2, kubatura wyniesie 
1295,56 m3, a wysokość to 
7,94 m. 

Zadanie to obejmie rów-
nież zagospodarowanie te-
renu wraz z infrastrukturą 
techniczną, tj. wykonanie 
utwardzeń stanowiących 
komunikację wewnętrzną 
i drogę pożarową oraz miejsc 
postojowych. W zakresie za-
dania znajduje się również 
wykonanie zjazdu z drogi po-
wiatowej.

Gmina Wolsztyn - duża inwestycja w oświatę i kulturę

Szkoła Podstawowa nr 3  w Wolsztynie

Zespół Szkolno-Przedszkolny w Świętnie

Przedszkole nr 1 w Wolsztynie

Świetlica wiejska w Nowej Obrze
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Obłędna Plaża 2023 przeszła 
do historii jako największy 
turniej siatkówki plażowej 
kiedykolwiek zorganizowany 
w naszym kraju. W dniach 
25-28 maja nad jeziorem 
Błędno rywalizowało final-
nie 318 drużyn z Polski, Ukra-
iny, Libanu, Wielkiej Brytanii 
I Brazylii.

Kolejny rok i kolejny re-
kord frekwencji. 318 ekip na 
starcie to najwyższy wynik 
w historii siatkówki plażowej 
w Polsce.

Nie mogliśmy wymarzyć 
sobie lepszej frekwencji i lep-
szej pogody. Po dwóch latach 
walki z chłodem i wiatrem, 
w końcu Obłedna Plaża do-
czekała słońca i wspaniałych 
emocji w doskonałych wa-
runkach.

Wszystko rozpoczęło się 
dzień prędzej, niż w poprzed-
nich latach. W czwartek ry-
walizację otworzyły juniorki, 
juniorzy, kadetki i kadeci. 
W piątek dołączyły do rywa-
lizacji kobiety i mężczyźni 
w kategorii open. Wieczór 
w ten dzień zwieńczyło uro-
czyste otwarcie połączone 
z zapaleniem Obłędnego Zni-
cza oraz występem Teatru 
Ognia. Zaszczytu odpale-
nia pochodni dostąpili MVP 
w kategorii juniorki i juniora 
-   Mateusz Rudowski i Lena 
Frybel.

To ważny symbol. Obłędna 
Plaża otwiera się na młodych 
uczestników. W tym roku 
przyjechało do nas ponad 160 
par młodzieżowych. To oni 

tworzą przyszłość beach vol-
leya w Polsce i chcieliśmy to 
podkreślić. Każda ceremonia 
otwarcia na Obłędnej Plaży 
to osobna historia. Chcemy, 
aby stało się to tradycją, że 
w piątkowy wieczór przeka-
zujemy ważny komunikat do 
środowiska połączony z uro-

czystym charakterem wyda-
rzenia. 

Od sobotniego poran-
ka do rywalizacji dołączyły 
młodziczki, młodzicy oraz 
kategoria oldboy i minisiat-
kówka plażowa dziewcząt 
i chłopców. Od 20:00 kibice 
byli świadkami wieczornych 

finałów w kategorii kobiet 
i mężczyzn, które były bardzo 
zacięte i okraszone pięknymi 
akcjami. Frekwencja dopisy-
wała również na trybunach. 
Kibice mieli okazję nie tylko 
dopingować ulubieńcow, ale 
także aktywnie brać udział 
w wydarzeniu odpowiada-

jąc na pytania spikerów oraz 
animacjach przygotowanych 
przez znany w siatkarskim 
środowisku klub kibica Rum-
cajsss Team.

Podczas całego eventu 
działała strefa food truc-
ków oraz strefa animacji, 
gdzie można było wziąć 

udział w zabawach i konkur-
sach, wygrywając nagrody. 
O atmosferę na boiskach 6-10 
dbał Red Bull, który również 
zapewnił oprawę DJ-ską na 
sobotnim beach afterparty.  

W niedzielę na boisku 
głównym odbyło się aż 7 fi-
nałów, a przy boiskach bocz-
nych zostały zorganizowane 
atrakcje z okazji dnia dziecka. 

Organizatorami Obłędnej 
Plaży byli Zbąszyńskie Cen-
trum Sportu, Turystyki i Re-
kreacji, Gmina Zbąszyń oraz 
Powiatowy Klub Sportowy 
“MOS” przy współudziale po-
nad 50 partnerów.

Pełna lista wyników w po-
szczególnych kategoriach do-
stępna jest pod linkiem:  Ob-
łedna Plaża 2023 - WYNIKI 
(oblednaplaza.pl)

Zdjęcia, filmy oraz relacje 
z eventu możecie znaleźć 
na Instagramie pod nazwą 
Obłędna Plaża.

4 dni siatkarskiego święta w Zbąszyniu

Wykonujemy usługi w zakresie:
a badania technicznye pojazdów w pełnym zakresie
a diagnostyka pojazdów a komputerowe sprawdzanie amortyzatorów
a naprawy samochodów osobowych wszystkich marek
a naprawy samochodów ciężarowych, autobusów, przyczep i naczep
a naprawa sprzętu rolniczego - ciągniki, kombajny itp
a mycie oraz konserwacja pojazdów a zbieżność kół w 3D
a naprawa i sprzedaż gaśnic oraz sprzętu p. poż. a spawanie aluminium 
a naprawa skrzyń biegów samochodów cięarowych Iveco, Mercedes, Scania, 
Volvo, Renault itp.

OKRĘGOWA 
StACJA 
KONtROLI 
POJAZDÓW

www.diagrolmet.pl
64-200 Wolsztyn, ul. dworcowa 15F

tel./fax: 68 384 2223, tel. kom.  602 108 348,  602 578 443

Do każdego badania technicznego - NIESpOdZIANKA
POSTAW NA TRADYCJĘ I DOŚWIADCZENIE

AUTO KOMIS 
Orwat Rafa³   Serdecznie zaprasza

Karpicko, ul. Wczasowa 71/A (wylot na Nowy Tomyśl) 
tel. 600 87 29 15, 68/ 346 81 81

Czynne: Pn. Pt 10.00 18.00, Sob. Niedz. 10.00 14.00
     SKUP AUT ZA GOTÓWKĘ             www.auto-orwat.gratka.pl

Sprzedam łóżko rehabilitacyjne
„Burmeier dali” /komplet materacy/

stan bardzo dobry
Cena do uzgodnienia

tel. 508 077 831

ZAPAMIĘTAJ CENY KONKURENCJI - DAMY CI WIĘCEJ!

ul. Zachodnia 10 
Nowy Tomyśl
biuro@scrapssw.pl

SKUp SUROWCÓW WTÓRNYCH

tel. 536-859-982

wsad/niewsad 
blacha
puszka

SKuP ZłOMu
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W niedzielę (21 maja) na tere-
nie Skansenu Dymarki Mie-
dzichowskie Szlaku Wikliny 
odbyły się aż 3 wydarzenia. 
Rozpoczął się II cykl Miedzi-
chowskich Eko-Jarmarków 
na Szlaku Wikliny, w którym 
wzięło udział aż 22 wystaw-
ców z całej Wielkopolski.

Podczas Miedzichowskie-
go Eko-Jarmarku można za-
kupić m.in.: ocet jabłkowy 
czy  keczup z  cukinii wypro-
dukowane przez lokalnych 
producentów,    sery kozie 
i krowie,  przetwory warzyw-
ne, miody, wyroby ceramicz-
ne i rzeźby z drewna, wyroby 
z wikliny. 

Dziękujemy wszystkim 
uczestnikom i  wystawcom. 
Kolejny Eko-Jarmark już 18 
czerwca.

W ramach Miedzichow-
skich Eko-Jarmarków 
na  Szlaku Wikliny odbyły 
się powiatowe eliminacje 
konkursu kulinarnego #Bi-
twaregionów. Wzięło w nich 
udział 11 Kół Gospodyń 
Wiejskich. Zmaganiom kon-
kursowym kibicowali Mi-
chał Zieliński - Wojewoda 
Wielkopolski, Starosta No-
wotomyski Andrzej Wilkoń-
ski oraz  gospodarz imprezy, 
Wójt Gminy Miedzichowo 
Stanisław Piechota. Obec-
ny był też Poseł na  Sejm RP 
Krzysztof Paszyk oraz Sena-
tor Jan Filip Libicki.

Komisja konkursowa 
w składzie Aldona Jankowska, 
Łukasz Jaroszyk, Przemysław 
Tramowski po długich ob-
radach wybrała laureatów: 
  Koło Gospodyń Wiejskich 
Bukowiec „Ach te baby” 
  Koło Gospodyń Wiej-
skich w  Miedzichowie 
„Miedzichowskie Babki” 
  Koło Gospodyń Wiejskich 
w Łomnicy „Łomnickie babki” 
Gratulujemy zwycięzcom.

Oprócz Miedzichowskich 
Eko-Jarmarków na  Szlaku 

Wikliny i Bitwy regionów od-
była   się Wiklinowa Muzyka 
w  Miedzichowie organizo-

wana przez Stowarzyszenie 
Społeczno-Kulturalne Przy-
jaciół Ziemi Miedzichowskiej.   

Jest to cykl imprez dofinanso-
wanych przez Samorząd Wo-
jewództwa Wielkopolskiego. 
Podczas Wiklinowej Muzyki 
w  Miedzichowie mogliśmy 
posłuchać występu Zespo-
łu Ludowego Podrzewianki 
oraz wziąć udział w warszta-
tach plecionkarskich.  

Swoje stoiska prezentowa-
ły również KRUS, Krajowy 
Ośrodek Wsparcia Rolnictwa 
Oddział Terenowy w  Pozna-
niu, Agencja Restrukturyza-
cji i  Modernizacji Rolnictwa, 
Wielkopolski Ośrodek Do-
radztwa Rolniczego w Pozna-
niu  

13 maja - tradycyjnie w  Bo-
lewicach, odbył się bieg in-
auguracyjny IX Grand Prix 
Powiatu Nowotomyskiego 
w  Biegach Ulicznych pn. XI 
Dziesiątka Fiedlerowska.

Pomysłodawcą Grand Prix 
Powiatu Nowotomyskiego 
oraz  Dziesiątki Fiedlerow-
skiej był Wójt Gminy Miedzi-
chowo dr Stanisław Piechota.  
W biegach wystartowało po-
nad 100 biegaczy i biegaczek, 
którzy do pokonania mieli 
dziesięciokilometrową trasę.   
Wójt Gminy życzył wszyst-
kim powodzenia i  ukończe-
nia biegu oraz reprezentował 
Gminę Miedzichowo i  także 
ukończył bieg na 10 km.

Organizatorami biegów 
byli: Starostwo Powiatowe 
w  Nowym Tomyślu, Powia-
towe Centrum Sportu w  No-
wym Tomyślu wraz z  Urzę-

dem Gminy Miedzichowo 
oraz Nadleśnictwo Bolewice.

Wszystkim uczestnikom 
serdecznie GRATULUJEMY! I 
zapraszamy do udziału w ko-
lejnych biegach Grand Prix 
Powiatu Nowotomyskiego.

WYNIKI KOŃCOWE:
Kategoria KOBIETY: 
Kat. K16+

I miejsce – Honorata Janowicz 
II miejsce – Marta Lisek 
III miejsce – Ilona Nogajewska 
Kat. K31+
I miejsce – Natalia Wałęsa 
II miejsce – Magdalena Końska 
III miejsce Katarzyna Wechman
Kat. K41+
I miejsce – Agata Stermula
II miejsce –  Lidia Waberska
III miejsce – Monika Dolecka-Jankiewicz

Kat. OPEN
I miejsce – Iwona Maciąg 
II miejsce – Maria Wesoła 
III miejsce – Jolanta Krajewska 
Kategoria MĘŻCZYŹNI:
Kat. M16+
I miejsce – Bartłomiej Dłużyński
II miejsce – Paweł Macioszek
III miejsce – Krystian Kaczmarek
Kat. M31+
I miejsce – Kamil Sieroń
II miejsce – Hubert Kukawa 
III miejsce Rafał Grabski
Kat. M41+
I miejsce – Piotr Kurzyński
II miejsce Dawid Pakuła
III miejsce Arkadiusz Dolecki
Kat. M51+
I miejsce – Sławomir Skotarek 
II miejsce – Sławomir Kaniuk 
III miejsce – Waldemar Marciniak 
Kat. OPEN 
I miejsce – Marcin Intek 
II miejsce – Przemysław Nowak 
III miejsce – Marcin Mazur 

W marcu 2023 roku zakoń-
czyła się realizacja inwesty-
cji pn. „Budowa skateparku 
w Bolewicach”. Projekt został 
realizowany przez Stowa-
rzyszenie Uśmiech Pokoleń 
w Bolewicach i Urząd Gminy 
Miedzichowo.

W ramach niniejszego 
przedsięwzięcia na  boisku 
sportowym w  Bolewicach 
powstał nowy obiekt infra-
struktury turystyczno-rekre-
acyjnej, na  którym zamonto-
wano urządzenia skateparku 
tj.: Bank Ramp, Funbox z disa-
ster boxem + poręcz, Quarter 
Pipe, Grindbox fala, Grindbox 
1 + Grindbox 2, poręcz prosta.  
Na terenie wokół obiektu po-

siano trawę oraz zamontowa-
no elementy małej architek-
tury, takie jak: ławki, kosze 
na śmieci oraz regulamin ska-
teparku.

Operacja pn. „Budowa 
skateparku w  Bolewicach” 
współfinasowana jest ze 
środków Unii Europejskiej 
w  ramach działania 19.2 
:Wsparcie dla rozwoju lokal-
nego inicjatywy Leader Pro-
gramu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014-2020”

Całkowity koszt inwestycji 
wyniósł  221.400,00 zł. 

Wykonawca: Firma PIEDE-
STA Hubert Górny

Zapraszamy do aktywnego 
wypoczynku. 

Działo się w Miedzichowie

Rozpoczęcie IX Grand Prix Powiatu Nowotomyskiego 
w Otwartych Biegach Ulicznych w Bolewicach

Nowe miejsce do aktywnego 
wypoczynku w Bolewicach

W drugim dniu Tygodnia 
Bibliotek, 9 maja 2023 r., 
w  bolewickiej bibliotece, 
na  spotkaniu zorganizowa-
nym wspólnie z Młodzieżową 
Radą Gminy Miedzichowo, 
mieliśmy przyjemność go-
ścić Mikołaja Wolanina. Pan 
Mikołaj jest – fundatorem 
i Prezesem Fundacji na rzecz 
Praw Ucznia i byłym koordy-
natorem województwa wiel-
kopolskiego w  Parlamencie 
Młodych Rzeczypospolitej 
Polskiej. Jest także autorem 
książki pt. ”Prawa ucznia”, 
która adresowana jest głów-
nie do uczniów. Traktuje ona 
o  prawach i  obowiązkach 
w  momencie, kiedy uczęsz-
czają do szkoły. Na spotkaniu 
oprócz członków Młodzieżo-
wej Rady Gminy Miedzicho-
wo wraz z  opiekunem panią 
Pauliną Kuryś obecni byli: 
wójt Gminy Miedzichowo dr 
Stanisław Piechota, członko-
wie Młodzieżowej Rady Miej-
skiej w  Międzyrzeczu wraz 
z opiekunem panią sekretarz 
Gminy Międzyrzecz Ewą 

Walkowską, dyrektor Ze-
społu Szkół im. Powstańców 
Wielopolskich w  Miedzicho-
wie Szymon Fabian, a  także 
Joanna Agaciak – pracownik 
Urzędu Gminy Miedzichowo 
ds. obsługi organów gmin-
nych. Mikołaj Wolanin w do-
skonały sposób przekazał, co 
jest istotne i  najważniejsze 
na  podstawie zgromadzonej 
indywidualnej wiedzy na ten 
temat. Uczestnicy uzyskali 
cenne informacje dotyczące 
życia codziennego szkoły, 
tym bardziej, że  nie każdy 
uczeń tak naprawdę zna swo-
je prawa i obowiązki. Ucznio-
wie powinni dążyć do tego, 
aby móc w  pełni poznać je 
i nie bać się w razie koniecz-
ności z  nich skorzystać. Mi-
kołaj mocno zaznaczał cało-
ściową rolę ucznia w  szkole, 
więc  nie tylko o  prawach 
ucznia, ale  o obowiązkach 
młodzież na  spotkaniu usły-
szała. Bardzo dziękujemy 
panu Mikołajowi za przyjęcie 
zaproszenia do naszej biblio-
teki.

Spotkanie z Mikołajem 
Wolaninem
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26 maja 2023 roku, w pią-
tek, w najpiękniejszym dniu 
w roku, czyli w Dzień Mat-
ki, odbył się w Bolewicach 
koncert dedykowany Mamie 
i Tacie. O godz. 18.00 w sali 
wiejskiej zgromadzili się licz-
nie mieszkańcy nie tylko 
Bolewic, ale również całęj 
gminy. W tym roku koncert 
miał poddytuł: „W 80 minut 
dookoła świata”. Organi-
zatorzy zabrali mamę, tatę 
i wszystkich przybyłych wi-
dzów w muzyczną podróż 
poprzez kraje i kontynenty, 
morza i oceany. 

Koncert rozpoczął  Wójt 
Gminy Miedzichowo dr Sta-
nisław Piechota, który przy-
witał wszystkich i przybliżył 
etymologię słów „mama” 
i „tata”. Po tym krótkim wpro-
wadzeniu uczniowie Zespołu 
Szkół i Placówek Oświato-
wych w Bolewicach zabrali 
przybyłych w niecodzienną 
podróż. Zabawne scenki od-
grywane przez nastoletnich 
aktorów ukazały typowe pe-
rypetie związane z podróżą. 
Zaczynając od pakowania 
bagaży, poprzez rezerwację 
biletu lotniczego, do scenki 
na plaży i romantycznej ko-
lacji, na pięknych życzeniach 
dla rodziców kończąc. Podróż 

rozpoczęła się wizytą w Szwe-
cji, gdzie mama i tata podzi-
wiali występ na żywo zespołu 
ABBA i ich przebój „Mamma 
Mia”. Ze Szwecji udali się na 
południe do kraju Ali Baby, 
gdzie Andrzej Zaucha za-
śpiewał piosenkę „Czarny Ali 
Baba”, a na kolejnym przy-
stanku Shakira w przeboju 
„Waka Waka” powitała na 
Czarnym Lądzie – w Afry-
ce. Przebój „Gangam style” 
w Południowej Korei w wy-
konaniu uczniów kl. 1 zabrał 
widzów na daleki Wschód, 
skąd samolotem przez ocean 
udali się na Dziki Zachód, by 
podziwiać taniec country. Na 
dłużej zatrzymali się na Ku-
bie. gdzie mama relaksując się 
na leżaku, słuchała piosenki 

„Kuba wyspa jak wulkan go-
rąca”, a następnie kubański 
taniec cha cha cha rozgrzał 
publiczność jeszcze bardziej. 
Z Ameryki, znów przez oce-
an, widzowie dotarli na stary 
kontynent, gdzie pełen ognia 
i emocji taniec paso doble za-

brał ich na corridę do Hiszpa-
nii. Przy tym ognistym tem-
peramencie w tańcu wszyscy 
rozglądali się, kiedy wyskoczy 
na scenę rozjuszony byk. Emo-
cje uspokoiła dopiero Vanessa 
Paradise, swoim przebojem 
„Joe le taxi”,  gdy zawitano 

do Francji. Lou Bega przywi-
tał wszystkich w Niemczech 
i wykonał przebój „Mambo 
no. 5”, a towarzyszył mu ta-
niec jive. Niezapomnianą 
podróż mama i tata zakoń-
czyli romantyczną kolacją 
we Włoszech, gdzie czekała 

ich niespodzianka – Al Bano 
i Romina Power zaśpiewali 
specjalnie dla nich na żywo 
swój wielki przebój „Ci sara”. 
W tym momencie wszyscy 
mieli w oczach łzy wzruszenia 
i zachwytu. Życzenia i piosen-
ka „Chodź pomaluj mój świat” 
w wykonaniu wszystkich 
występujących zakończyły 
pełną wrażeń i emocji po-
dróż. W koncercie wystąpili: 
uczniowie kl. 1 przygotowani 
przez panią Ewelinę Jarosz, 
uczniowie odgrywający scen-
ki przygotowani przez panie 
Marzenę Chomontowicz i Mi-
lenę Dach, zespoły taneczne 
przygotowane przez panią 
Małgorzatę Ludwiczak, ze-
spół wokalny – uczniowie 
śpiewający piosenki przygo-
towani przez panią Magdale-
nę Strzelińską. Nad całością 
czuwała pani dyrektor Zespo-
łu Szkół i Placówek Oświato-
wych w Bolewicach - Hanna 
Kaczmarek. Po gorących okla-
skach pan wójt wraz z panią 
sekretarz podziękowali mło-
dym aktorom wręczając im 
słodki upominek, a paniom 
podziękowania. Po raz drugi 
w Bolewicach pięknie uświet-
niono Dzień Mami i Taty, 
a obecni na koncercie goście 
miło spędzili czas.

Koncert z okazji Dnia Mamy i Taty
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Dzisiaj zapraszam wszystkich 
na Tor Poznań, na spotkanie 
z przedsiębiorcą, który po-
trafił pogodzić prowadzenie 
firmy z nietypową pasją.

Po raz pierwszy spotka-
liśmy się na Międzynaro-
dowych Targach Techniki 
Pakowania i Etykietowania 
TAROPAK i z tej imprezy po-
chodzi prezentowane zdjęcie. 
Zainteresował mnie fakt, że 
na stoisku firmy stoi... wy-
ścigowy motocykl. Umówili-
śmy się wtedy na wywiad, ale 
w innym miejscu. Wiecie już 
Państwo gdzie, a naszym go-
ściem jest Filip Rogowicz szef 
firmy PROTIM Spółka ZO.O.

A.B. - Mamy w Wielkopol-
sce przedsiębiorców, którzy 
oprócz realizacji swojego 
najważniejszego celu czyli 
prowadzenie firmy, mają 
jeszcze zupełnie inne pasje. 
Tak jest w Pana przypadku.
F.R. - Tak, w moim przypad-
ku to motocykle wyścigowe. 
Motocykle to moja pasja od 
kilkunastu lat, natomiast od 
roku 2014 to właśnie pojazdy 
wyścigowe. A wszystko za-
częło się od krótkiego kursu 
na torze. Poczułem wtedy ad-
renalinę. Adrenalinę, której 
nie ma kiedy poruszamy się 
po drogach publicznych. Na-
wet na tych trudnych trasach 
jak choćby drogi alpejskie. Do 
tego zdałem sobie sprawę że 
na zwykłych drogach zaczy-
nam się bać. A tu na torze jest 
o wiele bezpieczniej.

A.B. - W pewien sposób za-
daje Pan kłam tym wszyst-
kim, którzy twierdzą, że 

na torach wcale bezpiecz-
nie nie jest. Bo to nietypo-
we warunki, ekstremalne 
prędkości.
F.R.- Tak, ale tutaj każdy je-
dzie na miarę swoich moż-
liwości, bo tak można, przy 
czym oczywiście próbujemy 
przekraczać te granice. To 
naturalne. Natomiast w  mo-
mencie kiedy popełnimy błąd 
to oprócz skrajnych przy-
padków jest to przewrotka, 
która kończy się poobijaniem 
motocykla, jakimś siniakiem, 
zdarciem kombinezonów i to 
w zasadzie wszystko. A na 
normalnej drodze przewrot-
ka może skończyć się ude-
rzeniem w krawężnik, w inny 
pojazd, w słup. Jest zdecydo-
wanie bardziej niebezpiecz-
nie.

A.B. - Jak to jest, kiedy wra-
ca Pan z toru to czuje się 
bardziej wypoczęty, czy 
kiedy wraca Pan z pracy to 
i tak myśli wracają na tor?
F.R. - Trudno to porównać. 
Jazda na torze wymaga wy-
jątkowej koncentracji. Jeździ-
my z dokładnością co do se-
kundy. Musi być największa 
powtarzalność. Cały dzień 
powtarzamy okrążenia i tutaj 
zapomina się o pracy. Jedynie 
w przerwach pomiędzy sesja-
mi załatwiamy pilne telefony. 
Jednak najważniejsza jest 
pełna koncentracja. Łatwiej 
w pracy pomyśleć o torze, niż 
tu na torze pomyśleć o pracy.

A.B. - A być może jest tak, 
że prowadzenie dużej firmy 
i poczucie odpowiedzial-
ności sprawia, że jazda 

wyścigowa na torze jest ja-
kąś odskocznią od tego co-
dziennego napięcia.
F.R. - Dla mnie jest to do dzi-
siaj jedyny sport jaki dla sie-
bie znalazłem, a próbowałem 
wielu sportów, który pozwa-
la mi na jakiś czas zupełnie 
wyłączyć umysł od spraw 
związanych z firmą. Tutaj to 
jest dwadzieścia minut jaz-
dy, potem godzina przerwy, 
znów wracamy na tor i tak 
cały dzień. Ale te dwudzie-
stominutowe sesje pozwa-
lają całkowicie wyłączyć się 
od całego świata. To zresztą 
naturalne, bo jeśli chce się 
pojechać na granicy swoich 
możliwości, to trzeba być 
maksymalnie skoncentrowa-
nym.

A.B. - To być może zbyt in-
tymne pytanie, ale kiedy 
spotyka się Pan ze znajomy-
mi, to bardziej woli Pan roz-
mawiać o firmie czy o wy-
ścigach?
F.R. - Kiedy spotykam lu-
dzi z którymi się ścigam to 
oczywiście rozmowy zawsze 

muszą zejść na tematy mo-
tocyklowe. Natomiast wśród 
przyjaciół z Poznania, tych 
z poza toru tematy są inne, 
ale i tak zawsze ktoś zapyta, 
jak tam na torze? Jak wyścigi? 
Ale staram się ich tymi tema-
tami nie zanudzać.

A.B. - Na chwilę powróćmy 
do spraw związanych z fir-
mą. Prowadzenie jej to duża 
odpowiedzialność. A do 
tego zakład fantastycznie 
się rozwija.
F.R. - Tak, firma rozwija się 
świetnie. Zbudowaliśmy cen-
trum badawczo - rozwojowe. 
Powstają ciekawe projekty, 
ale to także praca świetnego 
zespołu i gdyby nie ci ludzie 
nie byłoby takich sukcesów. 
Każdy sukces jest sukcesem 
całego zespołu. Zespołu, 
który zżyty jest ze sobą od 
lat. Mamy pracowników, 
którzy są w firmie już ponad 
dwadzieścia lat, a to o czymś 
świadczy.

A.B. - Myślę, że do tego ma 
Pan wyjątkowe szczęście , 

bo nowa siedziba firmy jest 
niedaleko Toru Poznań.
F.R. - Prawda, ale to zupełny 
przypadek choć wiele osób 
w to nie wierzy. Kiedy szuka-
liśmy nowej siedziby po za-
chodniej stronie Poznania, bo 
w tej okolicy mieszka więk-
szość pracowników, a jest to 
zespół czterdziestoosobowy, 
nadarzyła się okazja kupić 
działkę w tej lokalizacji i taką 
decyzję podjęliśmy.

A.B. - Prowadzenie firmy 
w dzisiejszych czasach to 
przyzna Pan inny stopień 
odpowiedzialności niż 
choćby dekadę temu. Po-
jawiły się nowe, odmienne 
wyzwania. Trzeba być może 
również zmienić myślenie, 
żeby odnaleźć się na rynku.
F.R. - Ktoś kiedyś powiedział, 
że działalność firmy zaprze-
cza prawom fizyki, bo jeżeli 
stoimy, to znaczy, że się co-
famy. My postawiliśmy na 
bardzo dynamiczny rozwój. 
Może nie tyle naszych narzę-
dzi pracy, co na rozwój na-
szego produktu. Mogę śmiało 
powiedzieć, że możemy kon-
kurować z zagranicznymi fir-
mami, a nie rzadko jesteśmy 
od nich lepsi. Pracujemy dla 
największych korporacji. Nie 
mamy produktu którego mo-
glibyśmy się wstydzić. Stąd 
dajemy komfort naszemu 
klientowi, który może czuć 
się obsługiwany w sposób 
właściwy i to od początku 
współpracy. Począwszy od 
etapu opracowania przez 
sprzedaż, etapu montażu czy 
też potem w trakcie obsługi 
posprzedażowej.

A.B. - Na koniec powróćmy 
jeszcze do Pana pasji. Takie 
spotkania na trze odbywają 
się cyklicznie?
F.R. - Tak. Dzisiaj organiza-
torem jest Speed Day. Są tu 
cztery grupy. Grupa począt-
kująca, średniozaawansowa-
na, zaawansowana i grupa 
wyścigowa. Ja mam przyjem-
ność jeździć wśród tych za-
wodników najszybszych.

A.B. - To może jeszcze kil-
ka słów na temat stojących 
obok nas motocykli.
F.R. - Dzisiaj akurat mamy 
w naszym boksie motocy-
kle Klasy 600 o mocy około 
120KM. Na takiej maszynie 
startowałem w Pucharze Pol-
ski. Najwięcej jest pojazdów 
Yamaha R6. Ale jeśli chodzi 
o popularność najwięcej jest 
motocykli w klasie 1000, to 
w zasadzie przyszłość, bo 
ze względu na normy emi-
sji spalin Klasa 600 pomału 
odchodzi. Za to motocykle 
o większej pojemności silni-
ka, 1000 cm.  także drogowe, 
to już bardzo zaawansowana 
technologia i nawet te po-
ruszające się po ulicach ze 
względu na rozbudowaną 
elektronikę jak choćby kon-
trola trakcji, są pojazdami 
bezpiecznymi.

A.B. - Zatem dużo radości 
zarówno w firmie jak i tu, na 
torze.
E.R. - Dziękuję. Zapraszam 
na tor jak i do współpracy 
z naszą firmą PROTIM Spół-
ka ZO.O.

Rozmawiał: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

Przedsiębiorca z pasją

26 maja 2023 r. w Grodziskiej 
Hali Sportowej po raz kolejny 
zaprezentowali się uzdolnie-
ni uczniowie Zespołu Szkół 
Technicznych. Zorganizowa-
ny przez Samorząd Uczniow-
ski wraz z nauczycielami: 
Magdaleną Lange, Julianną 
Czyszkiewicz i Sylwią Roj-
-Skubel przegląd talentów 
cieszył się dużą popularno-
ścią. Występy tradycyjnie 
zdominowali wokaliści, in-
strumentaliści oraz tancerze. 

Licznie zgromadzona pu-
bliczność mogła obejrzeć 2 
różne tańce w wykonaniu 
Wiktorii Dziurli oraz du-
etu Amelia Dyrda i Klaudia 
Napierała oraz wysłuchać 
występów solowych Klaudii 
Zarabskiej, Patrycji Brembor, 
Oliwii Matuszewskiej, duetu 
Oliwii Klimczak i Julii Dzie-
wiel (saksofon i śpiew) oraz 
zespołu muzycznego złożo-
nego z uczniów klasy 2CT 
(Julia Dotka - wokal, Małgo-
rzata Rabiega, Amelia Ku-
biak, Juliusz Jobke - gitary) z 
gościnnym udziałem Marysi 
Rabiegi na perkusji. Całą im-
prezę poprowadziło męskie 

trio w składzie: Bartosz Klu-
czyński, Rafał Żyngiel oraz 
Alan Dominiak. W interneto-
wym głosowaniu publiczność 
wyłoniła swoich faworytów.

I miejsce za utwór „Girl on 
Fire” zdobyła Patrycja Brem-
bor, II miejsce Zespół Muzycz-
ny z klasy 2CT a III miejsce 
przypadło Oliwii Matuszew-
skiej. Nagrody dla wszyst-
kich uczestników ufundował 
Zespół Szkół Technicznych, 
Samorząd Uczniowski oraz 
firma BARNEO z Nowego 
Tomyśla. Dokumentację fil-
mową wykonał niezawodny 
zespół uczniów ZST ze studia 
filmowego KANTOR.

Uzdolnieni uczniowie Zespołu Szkół Technicznych 
w Grodzisku Wlkp.

3 czerwca 2023 roku na Po-
litechnice Wrocławskiej od-
była się 5 edycja Mistrzostw 
Polski Programistów PLC. 
Zjechali się tam najlepsi 
uczniowie z całego kraju. 
Społeczność Zespołu Szkół 
Technicznych reprezento-
wana była przez 24 uczniów. 
Do ścisłego finału doszło  
4 z nich. 

Na podium stanęli: Kacper 
Marciniak, który został Mi-
strzem Polski oraz Mikołaj 
Marach - wicemistrz Polski. 

Nasi uczniowie po raz kolej-
ny pokazali, że nie mają sobie 
równych. 

Przypomnijmy, że to już 
drugie w tym roku ogólnopol-
skie zawody, w których nasi 
mechatronicy udowadniają, 
że są mistrzami. Uczniów do 
Mistrzostw przygotowywa-
li Łukasz Włodarczak oraz 
Dominik Matecki. Sukcesy 
naszych uczniów pokazują, 
że warto inwestować w roz-
wój takich przyszłościowych 
kierunków jak mechatronik”.

Mechatronicy z ZST 
znów najlepsi w kraju
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5 czerwca o godzinie 
18:30 w Auli Uniwersyte-
tu im. Adama Mickiewicza 
w Poznaniu, zlokalizowanej 
przy ulicy Wieniawskiego 1 

odbył się XII Koncert Cha-
rytatywny UAM, organizo-
wany przez Wydział Nauk 
Politycznych i Dziennikar-
stwa.

Tegoroczna edycja odbyła 
się pod hasłem „Jednym Gło-
sem z Wolną Ukrainą II”.

Podczas koncertu wy-
stąpili m.in. Stanisław Soy-

ka, Czesław Mozil, Wanda 
Kwietniewska, Maja Koman, 
Runforrest, Swiernalis, Arek 
Kłusowski, Chór Pogłosy 
i wielu innych!

W trakcie koncertu zbie-
rane były fundusze na rzecz 
chorych i osieroconych dzie-
ci, przebywających na terenie 
Ukrainy. Oprócz wspomnia-

nej zbiórki do puszek odbyły 
się również licytacje charyta-
tywne.

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

Blisko 10 tysięcy Wielkopo-
lan świętowało razem z nami 
25-lecie Samorządu Woje-
wództwa Wielkopolskiego. 
Na poznańskiej Cytadeli 
w sobotę 10 czerwca odbył się 
PIKNIK NA FEST!, na który 
mieszkańców zaprosił Marek 
Woźniak, Marszałek Woje-
wództwa Wielkopolskiego 
i gospodarz regionu. Wspól-
nie pokazaliśmy, że jesteśmy 
dumni z Wielkopolski!

Marek Woźniak powitał 
wszystkich Wielkopolan 
zgromadzonych na poznań-
skiej Cytadeli. – 25 lat Samo-
rządu Województwa Wielko-
polskiego to okres co najmniej 
jednego pokolenia. Dlatego 
uznaliśmy, że to najwyższy 
czas, aby nas lepiej poznać, 
zaprzyjaźnić się z nami i przy 
tej jubileuszowej okazji po 
prostu się spotkać. Cieszę się, 
że przyjęliście Państwo nasze 
zaproszenie, i że wspólnie 
spędzimy miłe popołudnie 
i wieczór. Pamiętajcie o nas, 
poznajcie nas, bo wszyscy ra-
zem tworzymy samorząd wo-
jewództwa, a naszą rolą jest 
tylko gospodarzyć tę naszą 
wspólnotą, które obejmuje 
cały region i wszystkich jego 
mieszkańców – powiedział 
Marszałek.

Marszałek podkreślił, że 
Wielkopolska to europejski 
region aktywnych ludzi. - To 
region, który ma aspiracje 
i chce być w rodzinie europej-
skich regionów, identyfiku-

jących się z ich wartościami, 
takimi jak demokracja, soli-
darność, wolne media, wol-
ność jednostki. Jednocześnie 
jesteśmy aktywni, ponieważ 
definiuje nas pracowitość 

i etos pracy – przyznał Marek 
Woźniak.

W trakcie wydarzenia PIK-
NIK NA FEST! można było 
m.in.: skorzystać z konsulta-
cji ze specjalistami i badań 

RTG, USG oraz odwiedzić 
mammobus i cytobus, 
a także dowiedzieć się więcej 
o skutkach uzależnień, biorąc 
udział w wyścigach w alko-
goglach i narkogoglach. Na 
odwiedzjących czekała szero-
ka oferta warsztatów, w tym 
florystycznych i fryzjerskich, 
porad kosmetycznych czy po-
kazów makijażu. Nie zabrakło 
gier i zabaw dla dzieci.  Poja-
wiły się dmuchańce i bańki 
mydlane. Tor skimboardowy 
i kolejka Pecna. Warsztaty 
plastyczne, teatralne i spor-
towe, liczenie motyli oraz 
malowanie twarzy.

Kulturalnie można było 
uczestniczyć w warsztatach 
wyklejanek z Szymborskiej, 
spotkaniach z twórcami pi-
szącymi o Wielkopolsce, 
zrobić profesjonalny makijaż 
sceniczny czy wybrać się na 
spacer edukacyjny po Cyta-
deli z udziałem przewodnika 
z naszego Wielkopolskiego 
Muzeum Niepodległości. Za-
prezentowano replikę Fok-
ker’a - samolotu zdobytego 
przez Powstańców Wielko-
polskich oraz miasteczko po-
wstańcze.

W strefie sportu zagości-
ły zapasy, szermierka, piłka 
nożna czy koszykówka. Spo-

tkaliśmy się z olimpijczykiem 
Tadeuszem Michalikiem. 

Wraz z policyjnym Pyr-
kiem można było się więcej 
o bezpieczeństwie. Były sy-
mulatory zderzeń, dacho-
wania, ale i jazdy pociągiem. 
Wizję podróży do przyszłości 
przybliżył samochód wodo-
rowy.

Dla mieszkańców przygo-
towano też konkursy z wie-
dzy o Wielkopolsce. Najlep-
szym uczestnikom nagrody 
wręczył Marszałek Woźniak.

Na Cytadeli dla miesz-
kańców wystąpiły gwiaz-
dy  – Mezo, Bibobit, Ørganek 
i Agnieszka Chylińska.

Przed koncertem Agniesz-
ki Chylińskiej Marszałek po-
dziękował blisko 10 tysiącom 
zgromadzonym na pikniku 
Wielkopolanom i wykonano 
rodzinnie zdjęcie Wielkopo-
lan z drona.  – To święto nas 
wszystkich, naszej wspólno-
ty. Będziemy się od teraz spo-
tykać co roku – zapowiedział 
Marszałek. 

W wydarzeniu wzięli udział 
także Wicemarszałek Krzysz-
tof Grabowski oraz Członko-
wie Zarządu – Paulina Stoch-
niałek i Jacek Bogusławski.

Fot. Maciej Kasprzak / 
Wielkopolskamagazyn.pl

Soyka, Mozil, Wanda Kwietniewska i inni „Jednym Głosem z Wolną Ukrainą II” w Poznaniu

25 lat Samorządu Województwa Wielkopolskiego

W Wielkopolskim Urzędzie 
Wojewódzkim w Poznaniu 
po raz szósty odbyła się gala 
wręczenia Nagród im. prof. 
Stanisława Nawrockiego dla 
archiwistów województwa 
wielkopolskiego.

Nagrody zostały ustano-
wione w 2017 roku, a ich po-
mysłodawcą był ówczesny 
wojewoda wielkopolski, dziś 
minister-członek Rady Mi-
nistrów, sekretarz Komitetu 
Rady Ministrów do spraw 
Bezpieczeństwa Narodowe-
go i spraw Obronnych Zbi-
gniew Hoffmann. Konkurs od 
pierwszej edycji organizowa-
ny jest we współpracy z In-
stytutem Pamięci Narodowej 
Oddział w Poznaniu, Archi-
wum Państwowym w Pozna-
niu i Archiwum Archidiece-
zjalnym w Poznaniu.

Wojewoda wielkopolski 

Michał Zieliński, na wniosek 
Kapituły Nagrody im. prof. 
Stanisława Nawrockiego dla 
archiwistów województwa 
wielkopolskiego, przyznał 
nagrodę główną Grażynie 
Zaliwskiej z Archiwum Pań-
stwowego w Poznaniu, na-
grodę dla młodego archiwisty 
dr. Tomaszowi Kościańskie-
mu z Archiwum Państwowe-
go w Lesznie oraz nagrodę za 
całokształt dorobku archi-
walnego Grzegorzowi Wali-
siowi z Archiwum Państwo-
wego w Kaliszu.

W imieniu wojewody wiel-
kopolskiego Michała Zie-
lińskiego nagrody wręczyła 
I wicewojewoda wielkopol-
ski Aneta Niestrawska wraz 
z przewodniczącą kapituły, 
dyrektor Archiwum Pań-
stwowego w Kaliszu dr Gra-
żyną Schlender. W uroczy-

stości udział wziął również 
dyrektor IPN Oddział w Po-
znaniu dr hab. Rafał Reczek, 
dyrektor Archiwum Archi-
diecezjalnego w Poznaniu 
ksiądz kanonik Roman Dwo-
racki, dyrektor Archiwum 
Państwowego w Lesznie dr 
Elżbieta Olender, kierownik 
Zakładu Archiwistyki UAM 
prof. Krzysztof Stryjkowski 
oraz córki patrona nagrody – 
Maria Rynarzewska oraz Ewa 
Potrawiak.

– Dobrze zarządzane ar-
chiwa to także ogromne 
wsparcie dla instytucji kul-
tury, administracji rządo-
wej i samorządowej – dla 
wszystkich naszych obywa-
teli. Należy to z całą mocą 
podkreślić, że tworzycie 
ważną gałąź w strukturach 
administracyjnych państwa 
– mówiła podczas uroczysto-

ści wicewojewoda Aneta Nie-
strawska, kierując swoje sło-
wa do laureatów konkursu. 

Spotkanie było również 
okazją do podziękowania 
osobie, która zakończyła pra-
cę w Kapitule. Prof. UAM dr 
hab. Jan Miłosz, przez pięć 
lat brał udział w pracach 
Kapituły Nagród im. prof. 
Stanisława Nawrockiego dla 
archiwistów województwa 
wielkopolskiego, w której to 
reprezentował Stowarzysze-
nie Archiwistów Polskich 
Oddział w Poznaniu. Jest au-
torem artykułów i publikacji 
książkowych z zakresu hi-
storii najnowszej. Przez wiele 
lat był pracownikiem m.in. 
Instytutu Pamięci Narodo-
wej Oddział w Poznaniu oraz 
Naczelnej Dyrekcji Archiwów 
Państwowych.

Jarosław Władczyk

Wielkopolscy archiwiści nagrodzeni
Oświadczenie Wojewody Wielkopolskiego 

ws. Domu Pomocy Społecznej w Broniszewicach
 
Naszym wspólnym zadaniem i nadrzędnym dobrem jest oka-
zywanie wsparcia i otaczanie opieką osób o szczególnych 
potrzebach. Domy Pomocy Społecznej to miejsca, które są 
bezpieczną przystanią dla osób, które potrzebują pomocy 
w funkcjonowaniu w codziennym życiu. Szczerze doceniam 
umiejętności i serce sióstr dominikanek prowadzących Dom 
Pomocy Społecznej w Broniszewicach, dzięki którym ośro-
dek jest dla podopiecznych miejscem rodzinnym i pełnym 
serdeczności, gdzie otoczeni są życzliwością i wsparciem.
DPS-y w Wielkopolsce nie pozostaną bez wsparcia. Środki na 
miejsca opieki nad najbardziej potrzebującymi jej osobami 
otrzymają odpowiednie wsparcie państwa. Nie zostawimy 
samorządów samych w ich statutowych zadaniach. Na pod-
stawie art. 155 ustawy o pomocy społecznej przyspieszyłem 
decyzję o przekazaniu środków na dofinansowanie działal-
ności m.in. Domu Pomocy Społecznej w Broniszewicach, 
prowadzonego na zlecenie samorządu powiatowego.

Wojewoda Wielkopolski 
Michał Zieliński

MeTROPOLIA POZNAńSKA
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Wybierając się do Republiki 
Czeskiej, czy też do Czechii. 
Ta nowa nazwa kraju jest co-
raz popularniejsza i bardzo 
mi się podoba, najczęściej 
wybieramy miejsca szeroko 
opisane nawet w najskrom-
niejszych przewodnikach. 
Można i tak, ale warto zadać 
sobie nieco trudu i poszukać 
miejsc mniej znanych, ale co 
najmniej równie uroczych, 
a Kokorinsko do takich kra-
in należy. A gdzie go szukać? 
Niedaleko Pragi, a konkretnie 
na północ od stolicy. Zatem 
nawet dla tych, którzy zaled-
wie na kilka dni wybierają się 
do tego wspaniałego miasta 
nad Wełtawą, jest propozycja 
by zarezerwować sobie choć-
by pół dnia po to żeby zna-
leźć się w tej bajkowej kra-
inie. W tytule przeczytaliście 
Państwo, że to miejsce kame-
ralne i to prawda. Nie jest to 

obszar zbyt rozległy, ale za to 
pozwalający nam na niezwy-
kły oddech. Oddech od tłumu 
turystów. Spokojniej tu niż 
w innych miejscach. Ale co 

najważniejsze atrakcji nie 
brakuje. Mocno zróżnicowa-
ny teren, lasy, skały, labiryn-
ty skalne np. Bludiště, zabyt-
ki,  wąwozy z tym najbardziej 

znanym to Kokořínský dul.
Z wielu szlaków jakie prze-

cinają tą krainę bez trudu 
znajdziemy takie, które będą 
odpowiednie dla naszych 
fizycznych możliwości, kon-
dycji dzieci, jeśli są z nami 
i czasu jaki będziemy mogli 
na tę wędrówkę przeznaczyć. 
A w wędrowaniu pomocna 
jest także drogowa kolejka.

Zamek Kokořín to nie-
wątpliwie najbardziej znany 
obiekt na tym terenie. Po-
czątki obiektu sięgają XIV w. 
Ale przez długi czas, od okre-
su wojen husyckich popadał 
w ruinę. W czasie tego kon-
fliktu ówczesny właściciel 
Aleš Škopek z Dubé opowie-
dział się po stronie katolickie-
go króla  Zygmunta Luksem-
burczyka. Stąd po zdobyciu 
Kokořína przez armię husyc-
ką twierdzę zburzono.  

Jej rekonstrukcja nastą-

piła dopiero w drugiej de-
kadzie XX w. Dzisiaj to pe-
rełka. W tym przypadku 
zdrobnienie jest jak najbar-
dziej na miejscu, bowiem to 
obiekt jak na zamek obronny 
niewielki, ale przeuroczy, 
stąd wielokrotnie służył jako 
miejsce realizacji filmów. Już 
sam fakt, że postawiono go 
na wyniosłej skale stanowi 
o jego atrakcyjności. A kiedy 
wejdziecie jeszcze Państwo 
na wieżę, to poczujecie się 
jak na zagubionym pośród 
zielonego, spokojnego morza, 
statku. Wokół bowiem tylko 
bezkresne lasy na wzgórzach 
i... spokój.

Bez problemu znajdziemy 
tu miejsca gastronomiczne, 
takie typowe w tym kraju, 
swojskie. Z dobrym jedze-
niem i miejscowymi piwami.

Jedno jest pewne, kiedy 
wybierzecie się Państwo do 

Kokořínska, to na pewno 
będziecie potem polecać to 
miejsce swoim znajomym.

Kokořínnsko to także 
atrakcyjne miejsce do wycie-
czek z oddalonego o około 
10 km. miasteczka Melnik. 
Miasteczka będącego cen-
trum winiarstwa w tej części 
kraju. A winnice zobaczyć 
możemy już w centrum na 
stromo opadających od tutej-
szego zamku zboczach w kie-
runku rzeki Łaby. Łaby, która 
jeszcze w granicach Melnika 
łączy się z Wełtawą, co ob-
serwować można właśnie 
patrząc na winnice. Na sta-
rym mieście odnajdziemy tu 
nie tylko sklepy z winami, ale 
i wiele winiarni. Łącznie z tą 
na zamkowym dziedzińcu.

Zatem do zobaczenia w Ko-
kořínsku i okolicach.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hana Jampílková

Kokořínsko – kameralna kraina

To już po raz drugi na tere-
nie Międzynarodowych Tar-
gów Poznańskich odbyło się 
Środkowoeuropejskie Forum 
Technologii Wodorowych H2 
POLAND 2023. 3200 uczest-
ników, 200 panelistów, te 
liczby wskazują na ogromne 
zainteresowanie tematami 
wykorzystania wodoru we 
współczesnym świecie.

Między innymi na ten te-
mat będę rozmawiał z moimi 
gośćmi -  Tomasz Skoczowski 
i Leszek Vogel, technolodzy w 
firmie SBB Energy.
A.B. - Jeśli powiem, ze bę-
dziemy rozmawiać o przy-
szłości to nie będzie w tym 
cienia przesady. A będzie 
to rozmowa o energii i spo-
sobach jej pozyskiwania i 
co najważniejsze o możli-
wościach, magazynowania. 
Zacznijmy od tego, że mo-
żemy w różny sposób otrzy-
mać energię elektryczną, 
ale mamy wielki problem 
jak ją przechować, zmaga-
zynować? Z wodorem jest 
inaczej, prawda?
SBB Energy – Najprostszy 
sposób to sprężyć wodór 
i umieścić w specjalnych 
zbiornikach, a potem kiedy 
będzie nam potrzebna ener-
gia elektryczna spalić go w 
ogniwach paliwowych.

A.B. - Jak wygląda taki ma-
gazyn wodoru?
S.E. -  To wysokociśnieniowe 
butle zbudowane z metalu i 
kompozytów. Ciśnienie do 
jakiego jest sprężany wodór 
dochodzi nawet do 500 bar. 
Jest to spowodowane tym, że 
wodór ma bardzo niską gę-
stość, stąd potrzebne są tak 
wysokie ciśnienia. Zbiorniki 
są zbudowane z warstw. We-
wnętrzna jest z polietylenu, 
a całości pokrywa warstwa 
włókien węglowych. Czyli 
jest to kompozyt.

Wodór ma tę zaletę, że tak 
samo jak się go magazynuje 
tak samo go się przewodzi 
w specjalnych zbiornikach. 

Są to między innymi tzw. 
bateriowozy. Można go wte-
dy przewodzić transportem 
samochodowym lub kole-
jowym.  Ale też można go 
transportować rurociągami.

Trzeba jednak pamiętać, 
ze wodór ma niską energię 
zapłonu stąd bardzo ważne 
są kwestie bezpieczeństwa. 
Oczywiście wszystkie insta-
lacje muszą przejść odpo-
wiedni proces certyfikacji.

A.B. - Powiedzmy kilka słów 
o technologiach w tych in-
stalacjach.
S.E. – Jeśli chodzi o rurocią-
gi to bazujemy głównie na 
stali nierdzewnej. Wynika 
to z tego, że zwykła stal jest 
podatna na tzw. korozję wo-
dorową.

A.B. - Na jakim etapie jeste-
śmy jeśli chodzi o wykorzy-
stanie wodoru?
S.B. - My w tej chwili budu-
jemy w Oławie największą 
w Polsce instalację, na którą 
składa się elektrolizer o mocy 
5 MW i jest to już instalacje 
nie doświadczalna, a prze-
mysłowa. Zakład ruszy oko-
ło sierpnia tego roku. Wodór 
będziemy produkować sami. 
Woda studni głębinowej, a 
energia potrzebna do całego 
procesu to energia słonecz-
na, oraz pozyskiwana z wia-
traków. Czyli mamy dywer-
syfikację źródeł zasilania. W 
przypadku takich rozbudo-
wanych instalacji gwaran-
towana jest ciągłość pracy. 
Pamiętajmy, że np. energia 

słoneczna jest niezwykle roz-
proszona. Do tego charakte-
ryzuje się pewną dynamiką, 
można ją pozyskiwać jedynie 
w ciągu dnia. Jednak my mo-
żemy ją magazynować w po-
staci wodoru, który następ-
nie w pewnym procencie w 
okresie braku zasilania z ze-
wnątrz, może być wykorzy-
stywany do produkcji prądu 
i zachowania ciągłości pracy 
całego zakładu.

A.B. - Zatem wodór to przy-
szłość?
S.B. - To jest nieuniknione. 
Wiele krajów realizuje już 
swoje strategie wodorowe. 
Naszym zdanie ta technolo-
gia w dość krótkiej perspek-
tywie zdominuje zarówno 
energetykę jak i środki trans-
portu. W Austrii normalnie 
kursują już pociągi ciągnięte 
przez lokomotywy wodoro-
we. W Polsce są już budowa-
ne takie lokomotywy. Do tego 
dochodzą autobusy, w per-
spektywie auta dostawcze, 
ciężarówki i auta osobowe. 
Ale pamiętajmy, że wodór to 
nie tylko automobilność, to 
także przemysł. W tej chwili 
Polska jest trzecim produ-
centem wodoru w Europie i 
piątym na świecie. Oczywi-
ście w obecnej chwili w skali 
kraju jest to często tzw. wo-
dór szary czyli pozyskiwany 
przy użyciu paliw kopalnych, 
ale mamy już technologie 
wychwytywania CO2 z po-
wietrza w procesie produkcji.

Rozmawiał: Andrzej Błaszczak
Zdj. Hieronim Dymalski

Wodór – przyszłość czystej energii
Podróżni zyskają lepszy dostęp 
do kolei między Poznaniem 
a Wolsztynem. Od niedzieli 
(11 czerwca) dostępny będzie 
nowy przystanek – Adamowo. 
PKP Polskie Linie Kolejowe S. 
A. zapewniają dogodniejsze 
przejazdy pociągiem w ramach 
rewitalizacji regionalnej trasy. 
Zakończenie wszystkich prac 
za ok. 115 mln zł przy udzia-
le środków z wielkopolskiego 
RPO planowane jest w III kw. 
br. 

Nowy przystanek Adamowo, 
w pobliżu Wolsztyna, zwiększy 
dostęp do kolei – zapewnione 
będą dogodniejsze przejaz-
dy koleją. Podróżni wygodnie 
wsiądą do pociągów z komfor-
towego peronu w pobliżu prze-
jazdu kolejowo-drogowego. 
Długi na 120 m obiekt ma m.in. 
w wiatę i ławki. Zamontowano 
jasne, ekologiczne oświetlenie 
LED. Dla dobrej informacji są 
czytelne tablice oraz gabloty 
z informacjami przydatnymi 
w podróży. Dogodny dostęp 
wszystkim pasażerom, także 
mającym trudności z porusza-
niem się, umożliwi pochylnia. 
Ułatwieniem dla osób niewi-
domych będzie wypukła faktu-
ra i ścieżki naprowadzające na 
antypoślizgowej nawierzchni. 
Pociągi w stronę Poznania lub 
Wolsztyna zatrzymają się na 
nowym przystanku od niedzie-
li, 11 czerwca. 

– PKP Polskie Linie Kolejowe 
S.A. sukcesywnie zwiększają 
dostęp do kolei, zarówno na 
trasach międzynarodowych, 
krajowych, jak i na liniach re-
gionalnych. Nowy przystanek 
Adamowo ułatwi okolicznym 
mieszkańcom codzienne i oka-
zjonalne podróże. Zwiększenie 
atrakcyjności kolei to istotny 
element rewitalizacji trasy 
między Poznaniem a Wolszty-
nem, a także przykład na efek-

tywne wykorzystanie środków 
Unii Europejskiej dla zapew-
nienia pasażerom dogodniej-
szej możliwości przejazdu 
pociągiem, najbardziej ekolo-
gicznym i przewidywalnym 
środkiem transportu – powie-
dział Arnold Bresch, członek 
Zarządu PKP Polskich Linii 
Kolejowych S.A., dyrektor ds. 
realizacji inwestycji.

Zrewitalizowana trasa za-
pewnia sprawne przejazdy po-
ciągów od poł. marca br. Na ca-
łym, ok. 15 km odcinku między 
Drzymałowem a Wolsztynem, 
wzmocniono grunt i wymie-
niono tor. Po uzyskaniu nie-
zbędnych pozwoleń umożliwi 
to zwiększenie prędkości z 80 
km/h do 120 km/h. Bezstyko-
we łączenia szyn oraz nowe 
podkłady zmniejszyły hałas, 
poprawiając komfort podróży. 
Sprawne przejazdy zapewniają 
nowe urządzenia prowadzenia 
ruchu kolejowego na stacjach 
Rakoniewice i Wolsztyn. 

Podróżni łatwiej wsiadają 
do pociągów z przebudowa-
nych peronów w Wolsztynie 
(perony 2 i 3 – peron nr 1 został 
przebudowany wcześniej) oraz 
Grodzisku Wielkopolskim (pe-
ron nr 2). Oczekiwany komfort 
zapewniają m.in. wiaty, ławki 
i nowe oświetlenie. Jest czytel-
ne oznakowanie oraz gabloty 
z rozkładem jazdy. Dogodne 
dojście do peronów umożli-
wią wyremontowane przej-
ścia podziemne, które zostały 
przystosowane do potrzeb pa-
sażerów mających trudności 
z poruszaniem się. 

Większe bezpieczeństwo na 
torze i drogach zapewnia po-
nad 20 przebudowanych prze-
jazdów kolejowo-drogowych 
– na skrzyżowaniach jest nowa 
nawierzchnia, a na części tak-
że sygnalizacja, rogatki i moni-
toring.

PKP Polskie Linie Kolejo-
we S.A. zwiększają możliwo-
ści trasy w ramach projektu 
„Rewitalizacja linii kolejowej 
nr 357 na odcinku Drzymało-
wo – Wolsztyn” za ok. 115 mln 
zł z udziałem środków Unii 
Europejskiej z Wielkopolskie-
go Regionalnego Programu 
Operacyjnego. Zakończenie 
wszystkich prac przewidy-
wane jest obecnie w III kw. br. 
Obecnie – bez wpływu na prze-
jazdy pociągów – postępują 
ostatnie prace na trasie, m.in. 
planowana do końca czerwca 
przebudowa peronu nr 1 przy 
budynku dworca w Grodzisku 
Wielkopolskim i kładki nad ul. 
5 Stycznia w Wolsztynie nad 
linią kolejową. Po uzyskaniu 
wymaganych pozwoleń udo-
stępnione będą odnowione 
przejścia podziemne na stacji 
Wolsztyn i Grodzisk Wlkp.

Nowoczesne rozwiązania 
z poszanowaniem historii 

Kolejowa trasa między 
Wolsztynem a Poznaniem (li-
nia Powodowo – Luboń k. Po-
znania, nr 357) sukcesywnie 
zyskuje nowoczesne rozwią-
zania przy zachowaniu histo-
rycznego charakteru.

Prowadzona inwestycja uzu-
pełnia zrealizowane już w 2014 
r. prace między Drzymałowem 
a Grodziskiem Wielkopolskim. 
Pociągi jeżdżą wymienio-
nym torem, podróżni zyskali 
nowy przystanek w Grąble-
wie i zmodernizowane perony 
w Rakoniewicach, Tłokach, 
Rostarzewie, Drzymałowie 
i Ruchocicach.  Na linii z po-
czątku XX w. zachowano m.in. 
dawne semafory kształtowe. 
Prowadzone są rozkładowe 
przewozy pasażerskie z wyko-
rzystaniem parowozów z Paro-
wozowni Wolsztyn. 

Radosław Śledziński

Do Poznania lub Wolsztyna z nowego przystanku 
w Adamowie

Projekt jest współfinansowany przez Unię Europejską ze środków Europejskiego Funduszu Rozwoju Regionalnego w ramach 
Regionalnego Programu Operacyjnego Województwa Wielkopolskiego.
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PORADNIA CHIRURGICZNA
tel.  502 033 012  tel.  61 444 89 86

rejestracja czynna /wejście B/
GRODZISK WLKP. uL. POLNA 4

a wtorki 12.00 - 15.00 
a środy 13.00 - 18.00

Przychodnia Specjalistyczna
„POLIKLINIKA” NZOZTOMASZ BRYCHCY

ul. Poznańska 34 ,Grodzisk Wlkp.
tel. 601 668 680

ZAKŁAD KAMIENIARSKI 

nagrobki granitowe

szeroka gama wyrobów
remonty, renowacje
galanteria nagrobków
lampy, wazony, liternictwo itp.

Rzeki i kanały w przeciwień-
stwie do drogi czy autostra-
dy, są czymś więcej niż tylko 
szlakami komunikacyjnymi. 
Oprócz ekonomicznego wy-
korzystania pełnią ważne 
funkcje w zakresie zaopa-
trzenia w wodę, zachowania 
odwodnienia dla odpływu 
opadów, zapobiegania powo-
dziom, zaopatrzenia w ener-
gię (za pomocą elektrowni 
wodnych i funkcji chłodze-
nia w konwencjonalnych 
elektrociepłowniach). Pełnią 
również funkcję rekreacyjną, 
a także mają duże znaczenie 
w rybołówstwie przy zabez-
pieczaniu żywności. Znacze-
nie gospodarcze dróg wod-
nych jest zatem istotne. 

Ren jest zdecydowanie naj-
ważniejszą i najbardziej ru-
chliwą z dróg wodnych śród-
lądowych w Europie. W jej 
dorzeczu znajduje się siedem 
wysoko rozwiniętych państw: 
Austria, Szwajcaria, Francja, 
Luksemburg, Niemcy, Belgia 
i Holandia, z których każde 
wykorzystuje rzekę żeglu-
gowo. Jest rzeką prowadzącą 
duże ilości wody przy stosun-
kowo nieznacznych waha-
niach. Około 80% transportu 
towarów ma miejsce właśnie 
na tej międzynarodowej au-
tostradzie łączącej zachodnie 
porty morskie z zapleczem. 
W transporcie zaplecza portu 
Rotterdam, barka na przykład, 
ma udział ładunków w ponad 
40%, natomiast w Antwerpii 
w ponad 30%. Dolny Ren jest 
wykorzystywany przez pra-
wie 200 000 statków rocznie 
(średnio około 550 statków 
dziennie). Średnio każdy 
z nich zabiera minimum 1000 
ton ładunku, załoga składa się 
najczęściej z 3 osób. 

Ren ma połączenia ze 
wszystkimi kanałami i rze-
kami Europy. Poprzez 171 km 
długości  kanał  Ren-Men-
-Dunaj, którego budowa za-
kończyła się w 1992 roku, 

łączy się również z portami 
Morza Czarnego.

Rocznie na rzekach i ka-
nałach w Niemczech żeglu-
ga śródlądowa transportuje 
około 230 milionów ton to-
warów. Zdolność przewozo-
wa wynosi około 60 miliar-
dów tonokilometrów. Mamy 
tu duże przestrzenie wolne 
do kolejnych korzystnych 
inwestycji. Spedycja towaro-
wa drogami śródlądowymi 
wodnymi ma ogromny udział 
w przewozach towarowych 
i jest niezbędnym partnerem 
dla przemysłu morskiego 
i lokalizacji firm. Sztanda-
rowym przykładem tego jest 
ponad 60-proc. udział żeglu-
gi śródlądowej w przewozach 
transgranicznych między 
Niemcami a Holandią i Bel-
gią. To właśnie w rozbudowie 
infrastruktury dla transpor-
tu rzecznego oraz budowie 
brakujących połączeń upa-
truje się możliwość przenie-
sienia części ruchu na sieć 
kanałów. 

Ukończony w paździer-
niku 2003 r. gigantyczny 
most kanału śródlądowe-
go nad rzeką Łabą, tworzą-
cy dwupoziomowy węzeł 
wodny w Magdeburgu oraz 
planowane połączenie Ber-
lina z Odrą, umożliwią wie-
lokrotny wzrost wielkości 
przewozów na modernizo-
wanych drogach wodnych. 
Jak podają dane Ministerstw 
Infrastruktury, żegluga jest 
niezwykle energooszczęd-
nym sposobem transportu: 
1 litr paliwa pozwala prze-
mieścić statkiem rzecznym 
na odległość 1 km aż 127 ton 
ładunku, podczas gdy sa-
mochodem jedynie 50 ton, 
a koleją 97 ton. Koszty ze-
wnętrzne transportu rzecz-
nego wynoszą wg opracowań 
Komisji Europejskiej 5 euro 
na 1000 tonokilometrów i są 
blisko pięciokrotnie mniej-
sze niż koszty zewnętrzne 

transportu drogowego (24,12 
euro/1000 tonokilometrów). 

Statki rzeczne możemy 
podzielić na takie, które po-
siadają własny napęd oraz 
te, które go nie mają, a z ko-
lei są pchane pojedynczo lub 
w zestawach. Tworzą one 
tzw. zestawy transportowe. 
Bardzo ważną zaletą statków 
rzecznych jest też możliwość 
przeładunku ich towarów 
w porcie bezpośrednio z lub 
na statki morskie, co daje 
nam oszczędności czasowe 
i zmniejsza koszty. Mamy tu 
do czynienia z ładunkami 
multimodalnymi, ale trans-

port sródlądowy zapewnia 
nam również możliwość 
przesyłek kontenerowych, 
które możemy zaliczyć do 
ładunków intermodalnych, 
gdzie towar pozostaje w jed-
nej jednostce ładunkowej na 
całej trasie przewozu, bez 
przeładunku samego towaru 
przy zmianie jedynie rodza-
ju transportu. Jest to bardzo 
ekonomiczna forma przesy-
łek, która przyczynia się do 
obniżki globalnego kosztu 
procesu transportowego, 
pozwala zwiększyć liczbę 
różnych wariantów przewo-
zowych, przesyłki są szybkie 

i terminowe... Oczywiście 
ważna w tym wszystkim jest 
cała infrastruktura, jak np. 
drogi wodne, które muszą 
zapewniać min 2,5 m zanu-
rzenia tranzytowego, odpo-
wiednio dostosowane środki 
transportu, nabrzeża przy-
gotowane w specjalistyczne 
systemy przeładunkowe, jak 
i odpowiednio wyszkolona 
kadra pracowników.  

Obok transportu na wod-
nych szlakach śródlądowych 
rozwija się turystyka. Wyni-
ka ona z walorów krajoznaw-
czych terenów położonych 
w sąsiedztwie drogi wodnej, 
a także w dużym stopniu 
z zabytkowego charakte-
ru stosowanych na drogach 
wodnych rozwiązań hydro-
technicznych, takich jak: 
kanały żeglugowe, mosty 
kanałowe, śluzy, pochylnie, 
windy dla statków. Popularne 
obecnie są w krajach Europy 
Zachodniej  przewozy tury-
styczne, gdzie czas rejsu nie 
przekracza jednego dnia oraz 
statki hotelowe, na pokładzie 
których turysta pozostaje 
nawet na wiele dni. Należą 
one aktualnie do najbardziej 
znaczących i jednocześnie do 
relatywnie stabilnych. 

Oprócz tych tradycyj-
nych przewozów pasa-
żerskich dużym zainte-
resowaniem cieszą się 
przewozy turystyczne przy-
brzeżne. Z obserwacji zmian 
na rynku przewozów tury-
stycznych na śródlądowych 
drogach wodnych w krajach 
Europy Zachodniej wynika, 
że oba te rynki (przewozy 
turystyczne z miejscami ho-
telowymi i przewozy przy-
brzeżne) mają największe 
perspektywy rozwoju, bo-
wiem, jak wykazują szacunki, 
rozwijają się w tempie 5-7 % 
rocznie. Najbardziej dyna-
miczny wzrost tych przewo-
zów obserwuje się zwłaszcza 
na takich śródlądowych dro-

gach wodnych, jak: Łaba, Se-
kwana, Mozela, Ren, Dunaj, 
Rodan, Douro (Portugalia), 
Gwadiana (Portugalia/Hisz-
pania). Przewozy te realizo-
wane są w okresie od marca 
do października, przy czym 
w sezonie martwym statki-
-hotele są często czartero-
wane w celach mieszkalnych. 
W grudniu do szczególnie 
atrakcyjnych ofert w ramach 
tego segmentu rynku należą 
także przewozy wykonywa-
ne w ramach oferty świątecz-
nych rejsów wycieczkowych.

Śródlądowy transport 
wodny jest określany jako 
najbardziej przyjazny, mają-
cy na względzie dobro środo-
wiska naturalnego i uważany 
jest za bezpieczny środek 
transportu o szczególnie ko-
rzystnej efektywności ener-
getycznej i dużym potencja-
le wzrostu. Statek żeglugi 
rzecznej, poza najniższym na 
tle innych środków transpor-
tu zużyciem energii, ma tak-
że niewielki udział w emisji 
zanieczyszczeń gazowych 
i stałych powietrza w porów-
naniu do tego, który wydzie-
lany jest przez cały pozostały 
transport towarowy.

Również hałas pochodzący 
z ruchu statku rzecznego leży 
daleko poniżej dopuszczalnej 
granicy, czyniąc drogi wodne 
nieporównywalnie cichymi 
w stosunku do autostrad czy 
kolei. Możemy zatem stwier-
dzić jednoznacznie, że żaden 
inny środek transportu nie 
jest w stanie mu dorównać. 
Statek żeglugi rzecznej jest 
obszerny i łatwy w za- i wyła-
dunku, może zabierać ładun-
ki wielkogabarytowe i niety-
powe, ma bardzo korzystny 
stosunek mocy całkowitej, 
generuje stosunkowo niskie 
koszty osobowe, zużywa 
relatywnie mało energii na 
przewóz towaru, jest przyja-
zny środowisku i bezpieczny.

Opracował Mariusz Frankowski

Duże znaczenie dróg rzecznych i kanałów Europy
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KAPRAL-CAR to legalna Stacja Demontażu Pojazdów
działająca z upoważnienia Marszałka Województwa

Spełniamy wszystkie normy związane z ekologią, 
więc oddając nam auto zyskasz Ty i środowisko.


